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CUVÂNT ÎNAINTE

Un eveniment mult așteptat atât de elevii cât și de profesorii Colegiului Național de Informatică Piatra 
Neamț este perioada de sfârșit de an calendaristic când, înaintea sosirii lui Moș Crăciun, școala noastră este în 
sărbătoare.

A devenit deja o tradiție în rândul elevilor și profesorilor pasionați de științele naturii să organizeze o 
nouă ediție a Concursului de Științe și să lanseze un nou număr al publicației de specialitate, Revista de 
Științe TNT.

Ca și până acum, obiectivul principal al revistei este de a împrospăta viziunea elevilor asupra 
conexiunii puternice natură - știință – viață cotidiană prin articole captivante legate de corpul omenesc, 
mediul înconjurător și curiozitățile sale, despre noutățile din domeniul științei.

 Paginile acestui nou număr adună entuziasmul, pasiunea, creativitatea, imaginaţia, talentul precum și 
rezultatele deosebite obținute de elevii şi profesorii Catedrei de Științe ai școlii noastre, atât pe parcursul 
anului școlar 2018-2019 cât și pe primul semestru al anului școlar 2019-2020.

Dornici mereu de a descoperi tainele științelor naturii și de a împărtăși și altora informații  despre 
ultimele noutăți și descoperi științifice, elevii de gimnaziu împreună cu cei de liceu au completat paginile 
revistei cu articole diverse din domeniul fizicii, chimiei și al biologiei, reușind astfel să acopere o arie 
diversificată din domeniul științelor și să pună în valoare interdisciplinaritatea, creativitatea și inovația.

Cu speranţa că acest număr al revistei v-a stârnit interesul și curiozitatea de a explora lumea ştiinţelor, 
vă invităm să citiți cu plăcere paginile revistei și aşteptăm noi colaboratori!

Prof. Carmen Florescu
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Autodidactul

Hei! În primul rând vreau să îi felicit pe cei ce au obținut 
premii la concursul de fizică “In memoriam Mihai Marinciuc” 
din Republica Moldova! În trecut am participat, de asemenea, la 
acest concurs, reușind să obțin o mențiune, așa că știu că 
rezultatele obținute la acest concurs sunt pe măsura muncii 
depuse.

Pentru cei ce nu mă cunosc, mă numesc Popescu 
Alexandru-Nicolae și sunt student la University of Glasgow, 
secția Cellular & Molecular Biology. Am absolvit Colegiul 
Național de Informatică anul trecut, și vă voi povesti câte ceva 
despre parcursul meu în liceu și despre viața de student din 
Scoția.

Am făcut parte din colectivul clasei a IX-a B; clasa era împărțită între elevii care au terminat 
gimnaziul tot în acest liceu și elevii care au venit din alte școli. Pe atunci consideram notele bune una din 
singurele metode de a te afirma printre cei din jur, așa că mă pregăteam la toate materiile. Deși n-am scăpat de 
2-ul la engleză, am reușit să iau premiul I în clasa a IX-a. Acest lucru însă nu era îndeajuns pentru spiritul meu 
competitiv, așa că din clasa a X-a am început să mă pregătesc pentru olimpiade și concursuri.

După ce am ratat calificarea la etapa națională a Olimpiadei de Biologie în clasa a X-a (fiind clasat pe 
locul II pe județ), doamna profesoară Florescu mi-a spus de Olimpiada Interdisciplinară Științele Pământului 
(subiecte de biologie, chimie, fizică și geografie). Deși n-am avut mari speranțe, am reușit să mă calific la 
etapa națională în clasa a X-a, continuând să merg la etapa națională a acestei olimpiade și în clasa a XI-a, dar 
și a XII-a. Atmosfera de la acest concurs era deosebită, cu oameni extrem de inteligenți și prietenoși; unii 
chiar mi-au rămas prieteni de-a lungul anilor și vorbim săptămânal.

De asemenea, am participat și la alte concursuri precum PROSOFT@NT - Știinte secțiunea fizică, 
unde am fost impresionat de probele practice. Am participat și la concursuri de chimie și biologie, acestea 
fiind pasiunile mele absolute.

Când am terminat liceul, a trebuit să aleg dintre universități prestigioase din SUA, UK și Singapore. 
Deși primisem burse de $200.000 de la universități din SUA, am ales să merg în Scoția, la Glasgow, datorită 
programului, profesorilor, și a faptului că nu trebuie să platesc nimic altceva în afară de cazare (care este 
extraordinară: am propria mea cameră cu baie, două mese pe zi și un bus pass care îmi oferă transport gratis 
prin Glasgow).

Acum mă pregătesc de prima sesiune de examene și știu că am făcut alegerea bună în a pleca în 
străinătate: mentalitatea este altfel, oamenii sunt mai deschiși la opinii, îți poți spune punctele de vedere, iar 
calitatea educației este net superioară.

Mi-am făcut prieteni din toate colțurile lumii, cu care mă înteleg la fel de bine ca și cei din România. 
Printre obișnuitele ieșiri în cluburi, sau serile în care închiriem propria clădire pentru a da petreceri (da, avem 
așa ceva în campusul nostru), am frecventat și întâlniri din societăți studențești (cele de Anime, eSports și 
echipa de handball sunt favoritele mele, fiind active și foarte bine organizate).

Dacă v-ați gândit vreodată să plecați în afară pentru studii, sfatul meu este just do it. Nu aveți decat o 
viață, care va fi foarte plictisitoare dacă nu sunteți dispuși să faceți lucruri ieșite din comun din când în când!

 Alexandru Popescu, fost elev al Colegiului Național de Informatică 
În prezent student in Glasgow, University of Glasgow, programul Molecular & Cellular Biology
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Vis împlinit

 Liceul… patru ani frumoşi, care au trecut ca gândul. Îmi aduc 
aminte cu drag de prima zi în care am păşit cu emoţie pe porţile Colegiului 
Naţional de Informatică. Mi-am cunoscut timid colegii şi pe doamna 
dirigintă, Cozma Luminiţa care ne-a luat sub aripa ei şi ne-a fost ca o 
mamă timp de patru ani.

M-am acomodat uşor, uşor cu viaţa de liceu şi am avut onoarea de 
a învăţa de la cei mai buni profesori, care ne-au devenit cu timpul şi 
prieteni. Nu mi-a fost întotdeauna uşor ,stăteam de multe ori până noaptea 
târziu să învăţ, dar nu uitam să mă şi distrez. Consider că în cei patru ani de 
liceu m-am dezvoltat foarte mult şi mi-am dat seama ce vreau să fac mai 
departe cu viaţa mea.

Mi-am dorit încă de mică să urmez o carieră militară fiind 
fascinată de  respectul  pe care îl impun militarii, de demnitatea de care 
dau dovadă şi de ce nu, de uniforma militară. După trecerea anilor mi-am 
dat seama de dragostea ce o port acestei  ţări şi în clasa a 12 a am luat 
hotărârea de a merge la Academia Tehnică Militară ''Ferdinand I'' 
încercând să îmbin atracţia pentru armată cu pasiunea pentru ştiinţele 
exacte.

Am început încă din vacanţa de vară dinaintea clasei a 12 a să mă 
pregătesc pentru probele sportive, care constau în alergarea unei distanţe 
de 2000 m şi parcurgerea unui traseu utilitar aplicativ. La începutul clasei 
a 12 a am început să lucrez cu seriozitate la materiile pentru bacalaureat şi admitere, care constau într-o probă 
eliminatorie la engleză şi un test grilă la matematică şi fizică. Recunosc că fără ajutorul doamnei diriginte şi a 
doamnei profesoare de fizică Florescu Carmen nu aş fi reuşit poate să ajung astăzi aici. Lucram destul de mult, 
fiindcă academia este recunoscută pentru examenele de admitere foarte dificile și concurența de-a lungul 
anilor. Erau momente când mă loveam la fizică şi matematică de probleme pe care nu reuşeam să le rezolv, dar 
cu ajutorul doamnelor profesoare am trecut totul cu bine şi deveneam o versiune mai bună a mea pe zi ce 
trecea.

Prima probă de care am avut de trecut în procesul de amitere a fost proba medicală, după care am 
susţinut proba sportivă şi psihologică la Colegiul Naţional Militar ''Ştefan cel  Mare'' Câmpulung 
Moldovenesc şi în cele din urmă am susţinut proba scrisă după aflarea rezultatelor la bacalaureat.

Am trăit cea mai mare bucurie când am aflat că am 
reuşit să-mi îndeplinesc visul din copilărie şi scriu acum aceste 
rânduri din ipostaza studentului militar IULIANA 
PETRESCU.

Am început academia din luna septembrie, parcurgând 
pregătirea militară de bază, în care am învăţat cum trebuie să se 
comporte un militar, cum să-mi port cu demnitate uniforma, 
cum că nimeni nu este lăsat niciodată în urmă în armată şi cum 
să folosesc tehnica din dotarea acesteia. După parcurgerea 
acestei luni, am depus jurământul militar în Parcul Carol, fiind 
cel mai important moment din viaţa unui militar.
  De când învăţ la această instituţie am avut ocazia să 
particip la foarte multe activităţi cum ar fi: donarea de sânge 
pentru copiii bolnavi de cancer, plantarea de copaci de la 

Dragoş Vodă şi am avut deosebita onoare să trec pe sub Arcul de Triumf de Ziua Naţională a României.
Deşi programul este destul de solicitant şi materia de nivel înalt, interacţiunea cu studenţii de aici şi 

spiritul de echipă ne face să trecem mai uşor peste toate aceste greutăţi , încercând pe zi ce trece să fim cât mai 
buni, pentru a deveni oameni de nădejde pe care ţara se poate baza cu  încredere.
 Acestea sunt câteva amănunte din viaţa mea ca student militar de până acum şi ţin să le mulţumesc cu 
această ocazie tuturor profesorilor şi familiei care, au avut mereu încredere în mine, m-au susţinut şi m-au 
încurajat să-mi urmez visul.

Iuliana Petrescu, fostă elevă a Colegiului Național de Informatică
În prezent studentă la Academia Tehnică Militară ‘'Ferdinand I'', anul I
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Ani de CNI

 Majoritatea celor care au terminat liceul o să vă spună că anii de liceu sunt cei 
mai frumoși ani pe care o să îi ai. Când am început eu liceul, nu i-am luat în serios. 
Însă acum, fiind absolventă a Colegiului Național de Informatică, sunt în poziția în 
care pot să le dau dreptate.
 Viața de licean este una care pare simplă, dar poate să devină o experiență cu 
adevărat specială dacă alegi să te implici și să încerci să îți depășești limitele. De 
aceea, în momentul în care am început clasa a IX-a, am decis să lucrez la un nivel mai 
intens decât cel de la clasă. Astfel, am participat la multiple concursuri și olimpiade 
de fizică, unele dintre ele chiar și la nivel internațional. Totodată, am participat și la 
concursuri interdisciplinare, ce aduceau împreună fizica, chimia și biologia. În 
același timp, mi-am dezvoltat și pasiunea pentru științele sociale, astfel că am 
participat la diverse concursuri și chiar și la olimpiade de limbă engleză. Toate aceste 
experiențe academice m-au ajutat să dau tot ce e mai bun din mine, să perseverez și 
să devin bună la materiile care mă pasionează.
 Totuși, implicarea nu se oprește doar la concursuri. De-a lungul liceului, am fost implicată în proiecte 
Erasmus+, cum ar fi Creative Path Of Learning, un proiect ce avea ca scop crearea unei platforme e-learning 
pentru matematică, fizică, chimie și biologie. Astfel, am reușit să învăț lucruri noi, să călătoresc în Europa și 
să cunosc oameni și culturi diferite. Am scris articole pentru revista liceului, am participat la conferințe și o 
multitudine de proiecte mai mari sau mai mici din liceu. Toate acestea mi-au făcut experiența din liceu cu 
mult mai interesantă, deoarece am cunoscut oameni, am deprins abilități noi și mi-am făcut prieteni.

Nu în ultimul rând, viața de licean nu este doar despre învățat 
și făcut teme și pregătiri pentru teste și examene. Viața de liceu este 
și despre oameni, colegii tăi de clasă, prietenii tăi. Dacă reușești să 
menții o balanță între școală și distracție, atunci ai reușit să găsești 
rețeta succesului în liceu. 

Astfel, pot să spun sincer că anii de liceu reprezintă ceva cu 
adevărat special. În timpul lor vei deveni cu adevărat o persoană 
independentă, cu opinii puternice și pregătită de viață. Eu una am 
iubit această perioadă și clar va rămâne o perioadă specială pentru 
tot restul vieții mele. La final, vreau doar să las un sfat: implică-te, 
înfruntă-ți fricile și încearcă să devii o persoană mai bună. Acești 

patru ani sunt perioada perfectă în care să devii cea mai bună versiune a ta.

Mihaela Nechita, fostă elevă a Colegiului Național de Informatică
În prezent studentă la Universitatea din Leicester, Anglia, secția criminologie

Notă din partea prof. Cornelia Țăbârnac: Mihaela a fost elevă la CNI timp de opt ani de zile. În tot 
acest timp s-a făcut remarcată prin multitudinea de activități desfășurate, indiferent că era vorba de competiții 
precum olimpiade școlare naționale (prima la care a ajuns era în clasa a VI-a, când câștiga o binemeritată 
medalie de bronz la Olimpiada Națională de Fizică), concursuri internaționale, proiecte, voluntariate, 
simpozioane, conferințe, mobilități Erasmus+, teze, excursii, etc. Cumva a reușit ca în toți acești ani să își 
gestioneze timpul în așa fel încât să răspundă solicitărilor cadrelor didactice obișnuite cu un înalt nivel de 
colaborare cu ea. Și nu este ușor să fii undeva sus ca nivel de pregătire deoarece cerințele din partea tuturor 
devenind din ce în ce mai mari și posibilitățile de eșec pe măsură. Diversitatea domeniilor pe care le-a abordat 
au ajutat-o să progreseze. Spre deosebire de cei ce caută performanța doar într-o direcție, ea a reușit să devină 
o persoană complexă, care a știut să trăiască din plin viața de elev.  

Ea nu spune nimic despre mediile pe care le-a avut. Doresc să fac eu acest lucru: câți din cei ce termină 
liceul pot spune că au avut media 10 începând din clasa a IX-a și terminând cu clasa a XII-a, fiind astfel șefă 
de promoție? Câți dintre elevii noștri reușesc ca la fiecare serbare școlară să fie scoși în evidență, timp de opt 
ani, pentru zeci de rezultate excepționale, devenind model pentru ceilalți? Și câți elevi credeți că reușesc să 
obțină nota 10 la Bacalaureat, la fizică? Și mai ales câți dintre cei ce lucrează la nivel de performanță reușesc 
să se distreze, scăpând de nedreapta pecete de “tocilar”?

După un parcurs atât de spectaculos la CNI nu putea alege ca viitoare studii ceva “banal”. Mihaela 
este astăzi studentă la criminologie, la Universitatea din Leicester, Anglia. Îi doresc mult succes Mihaelei, să 
ajungă ceea ce își dorește, pentru că merită cu adevărat!
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O disciplină deschizătoare de drumuri

N-am știut din prima motivul pentru care m-a atras fizica, dar îl știu acum: fizica este o balanță fină 
între rigurozitatea matematicii și indiferența universului în a se supune total modelelor noastre teoretice, 
oricum pline de aproximații și compromisuri. 

Nu trebuie să săpăm adânc pentru a vedea asta, 
eu am avut un moment de Eureka in clasa a VI-a, la 
lecția forța de frecare: mi s-a părut esențial faptul că 
fizica poate descrie matematic un fenomen atât de 
imperfect: frecarea. Sigur, nu este un model care 
explică o realitate, ci doar o descrie empiric și merge 
mai departe, ca un șofer care este mulțumit că masina 
lui se deplasează, chiar dacă scârțâie sau mai trebuie 
reparată uneori. Bineînțeles, scopul principal al 
oamenilor de știință este să explice fenomene și să 
demonstreze că ele se întâmplă așa cum se întâmplă, pe baza unor principii, apoi să facă predicții teoretice, 
care uneori devin realitate, dând naștere la teorii precum cea a relativității, sau a gazelor ideale. Și cu toate că 

fizica este o mașină care scârțâie, ea ne-a adus atât de departe, și ne va mai 
duce în continuare. Cei care spun că fizica este moartă (mai ales dacă sunt 
profesori, indiferent de materie) dau dovada de indiferență, sau chiar 
ignoranță: o astfel de afirmație nu poate fi susținută. 

Eu sunt în anul 3 la licență, și cu ocazia acestui articol, vreau să-i 
conving pe cei pasionați că fizica nu este un drum închis, ci este o 
autostradă cu conexiuni în toate domeniile private sau de stat, românești 
sau străine, albe sau negre, reale sau teoretice. Eu, la Facultatea de Fizică 
din Cluj-Napoca, am văzut laboratoarele de cercetare, am fost plecat în 
ERASMUS în Germania pe timp de vară, am fost la o conferință în 
Grecia, am fost în interiorul unui angajator gigant, Emerson S.R.L, atât ca 
student în practică, cât și ca reprezentant al Asociației Studenților 
Fizicieni, în căutare de fonduri. În toate cazurile am fost primit cu brațele 
deschise și n-am simțit o secundă că acest domeniu rămâne fără subiecte 
de abordat, sau fără fonduri. Din contră, este un efort considerabil să te 

integrezi în mediul de cercetare și apoi să ții pasul cu această lume. 
Și o să închei prin a-mi împărtăși entuziasmul generat de un proiect la care lucrez, împreună cu alți 11 

colegi: un turbojet - tipul de motor folosit în aeronavele comerciale, sau chiar unele militare. De la schiță, la 
ciclu termodinamic, analiză structurală, proiectare CAD, inclusiv șurubăraia și construcția propriu zisă, toate 
"au treabă" cu fizica, toate sunt fascinante. Fizica nu este plictisitoare, dezinteresul este. 

Cristian Mazilu, fost elev al Colegiului Național de Informatică 
În prezent student la Fizică Tehnologică, Facultatea de Fizică,

Universitatea Babeș-Bolyai Cluj-Napoca, Anul 3 



  

Salutări din Leeds
Înainte de toate, consider că este extrem de important să mulțumesc tuturor profesorilor care m-au susținut, 

care m-au ghidat și sfătuit, fiindcă în acest moment mă aflu într-un loc și într-un mediu unversitar de top.
Sunt Răzvan Berbece, absolvent al Colegiului Național de Informatică Piatra Neamț și studiez Informatică 

(Computer Science) în Anglia, la University of Leeds. 
Mă bucur enorm de mult că am șansa să-mi împărtășesc sumar experienta din cei patru ani de liceu, experiență 

ce cred eu că m-a format întocmai pentru drumul pe care l-am ales și pe care sunt mândru că îl parcurg. 
Ca elev al Colegiului Național de Informatică Piatră Neamț, am avut oportunitatea de a învață nu doar noțiuni 

de fizică, matematică, informatică, ci și lecții importante de viață, fapt ce îmi oferă încredere că următoarele generații se 
află pe mâini bune, având în vedere calitatea educației din acest liceu. 

De departe o prezență importantă în dezvoltarea mea a avut-o doamna profesoară Carmen Florescu, care m-a 
ajutat să înțeleg fizica încă din clasa a VI-a. Am reușit să îndrăgesc această disciplină atât datorită orelor petrecute în 
laborator, cât și participării la diferite competiții. 

În prezent, cum am menționat și mai sus, sunt student la University of Leeds, în orașul Leeds din Anglia. 
Diferența dintre sistemele de învățământ este clară, studenții de aici fiind tratați cu mai multă încredere, fiindu-le oferită 
mai multă libertate pentru o dezvoltare mai presus decât aceea din mediul academic, accentul fiind pus pe interacțiunea 
dintre oameni. Universitatea oferă diverse posibilități de petrecere a timpului liber (scrimă, game development, 
astrologie, fitness, artă, escaladat) până la diverse evenimente dedicate tuturor studenților (ieșiri în club, excursii în alte 
țări, târguri de cariere), putem spune că un student poate alege absolut orice i-ar face anii studenției niște ani 
memorabili. 
  Cât despre facultate în sine, studiez 5 module, spre surprinderea mea doar un singur modul de matematică, două 
module de programare cu accent pus pe aplicatii cu utilități în lumea reală și două module teoretice, dintre care unul 
merită amintit: Professional Computing. Acest modul se ocupă cu toate problemele etice sau legale ale mediului IT; 
abordăm subiecte precum securitatea datelor pe care le oferim companiilor online, hărțuirea pe internet, hacking, 
organizarea eficientă a unei companii sau echipe de programatori, egalitatea între sexe pe internet, sau 
responsabilitățile unui programator. Studenții sunt încurajați să gândească mai departe pentru îndeplinirea cerințelor 
unui viitor proiect punându-și, spre exemplu, întrebarea: “La ce poate fi folosit programul meu? Poate acest program să 
facă rău cuiva?”. Am scris despre acest modul tocmai pentru a face o comparație cu un curs standard de Informatică din 
România, unde studenții sunt încărcați cu numeroase module teoretice care nu sunt legate direct de mediul real.

Pentru a încheia, vreau să spun că nu aș fi ajuns aici (și consider că postura în care mă aflu acum este un vis 
devenit realitate) fără sfaturile și îndrumarea nenumăraților profesori din acest liceu. Am toată încrederea că acest liceu 
va rămâne în top și că își va consolida poziția în viitor datorită profesorilor care văd dincolo de trecut, care pot privi în 
prezent și în viitor și care pot aplica metode moderne pentru a oferi elevilor o educație de cel mai înalt nivel. Cât pentru 
elevii acestui liceu pot spune doar atât: visele chiar devin realitate, trebuie doar să vă doriți!

Răzvan Berbece, fost elev al Colegiului Național de Informatică
În prezent student la University of Leeds, Anglia, secția Computer Science

Cu bucurie am acceptat să mă uit în urmă și să îmi aduc aminte de perioada liceului. Mă numesc Ioana Rotariu și 
sunt o fostă elevă a Colegiului Național de Informatică. Am absolvit liceul în vara anului 2015, m-am mutat în 
Danemarca unde am terminat facultatea de informatică (Information and Communication Technology), iar în prezent 
sunt studentă în primul an de master (Technology-based Business Development) și lucrez ca și software developer la 
Banca Nordică Nordea.

Când spun că îmi amintesc cu bucurie de perioada liceului, o spun, pentru că, pe lângă colegii mei dragi, am 
avut parte de profesori dedicați muncii lor de care m-am atașat foarte mult.

Sunt câteva aspecte din viața de licean pe care mi le amintesc și pe care am început să le apreciez odată cu 
trecerea timpului. Am reușit să găsesc răspunsuri la câteva întrebări pe care cu siguranță și le pun elevii (De ce trebuie să 
învăț atâtea lucruri? La ce-mi folosesc toate astea?...). 

Am avut norocul de a cunoaște oameni diferiți, cu solide bagaje de cunoștințe și am învățat că este foarte 
important să fii capabil să porți discuții de orice natură. În momentul în care într-o discuție poți aduce argumente 
pertinente, și poți să îți justifici opiniile, oamenii din jurul tău îți vor oferi respectul și încrederea lor. Vor uita că poate 
ești doar un copil în comparație cu ei (fie că e vorba de vârstă sau experiență) și te vor trata de la egal la egal.

Poate nu am văzut valoarea la momentul respectiv, dar în prezent pot afirma cu tărie că apreciez cu adevărat 
silința și dedicația profesorilor de a ne educa.

Ioana Rotariu, fostă elevă a Colegiului Național de Informatică
În prezent masterand la Technology-based Business Development, în Danermarca, Anul 1

        

6

FIZICĂ

  

Salutări din Danemarca



    

7

FIZICĂ

  

Excursia didactică – un alt mod de a învăța și 
înțelege fizica

Există o vorbă celebră -  “omul cât trăiește învață”. Chiar dacă ai terminat o facultate sau ai continuat 
cu alte forme de studiu, nu poți să ignori informațiile ce apar datorită progresului științific, tehnic, informatic. 
Așa că profesorii de fizică de la Colegiul Național de Informatică Piatra Neamț au decis să creeze posibilitatea 
obținerii de informații de la specialiști din  diverse domenii. Mai exact, cu ocazia cercului pedagogic al 
profesorilor de fizică desfășurat în semestrul II al anului 
școlar 2018 – 2019, au organizat împreună cu doamna 
profesor Marele Anișoara de la Liceul Teologic Ortodox 
“Sfinții Împărați Constantin și Elena” Piatra Neamț o excursie 
didactică la Măgurele și București.

Cine nu a auzit măcar o dată la știri despre cutremure 
ce au avut loc în țară? Cei ce urmăresc activitatea seismică la 
nivel național și internațional sunt cei de la Institutul Național 
de Cercetare – Dezvoltare pentru Fizica Pământului. Aceștia 
au arătat profesorilor sala în care se monitorizează tot ceea ce 
înseamnă activitate seismică, au explicat cum s-ar putea crea 
un opțional pe această temă, cum funcționează aparatura de 
detecție, etc. Și din fericire pentru cei aproximativ 50 profesori prezenți la acea activitate sau spre regretul 
unora nu s-a întâmplat să fie un cutremur în orele petrecute acolo. Și, ca o paranteză, știați că la CNI se află un 
seismograf ce face parte din rețeaua națională? 

Un alt obiectiv vizitat, la fel de important, a fost Institutul de Științe Spațiale. Aici ni s-a prezentat un 
istoric al acestui institut și timp de câteva ore am participat la o conferință în care membrii acestui institut și-au 
expus activitatea și rezultatele cercetării lor. 
 Nu mulți pot spune că au văzut aurora boreală. Dar profesorii participanți pot spune de acum înainte că 
da, au văzut așa ceva, chiar dacă în condiții de laborator. Cei de aici ne-au prezentat un dipozitiv unic ce 

permite obținerea acestui fenomen.
 Spre uimirea noastră am aflat foarte multe informații 
legate de activitatea strălucită a românilor, activitate aproape 
necunoscută publicului în condițiile promovării intense a non 
– valorilor.
 Cine nu a auzit de Institutul Național de Cercetare-
Dezvoltare pentru Fizică și Inginerie Nucleară „Horia 
Hulubei”? Dacă v-ați dorit vreodată să ajungeți acolo, să știți 
că nu este ușor. Profesorii de fizică au reușit nu numai să 
viziteze acest institut ci și să aibă acces la informații recente 
din acest domeniu, al fizicii nucleare, prezentate de către 
specialiști. Au avut posibilitatea inclusiv să urmărească 

diverse analize de laborator, să cunoască cât mai multe activități pe care nu te-ai aștepta să le desfășoare un 
astfel de institut, precum sterilizare aparatură medicală, conservare a patrimoniului național.
 Și cum în Măgurele se află celebrul ELI (Extreme Light Infrastructure) era păcat ca echipa CNI să nu 
reușească să bifeze în programul activităților pedagogice o vizită acolo. Una e să citești articole sau să 
urmărești documentare și alta e să vezi cu ochii tăi minunata construcție, aparatura în sine, uriașul laser, într-
un cuvânt tot ce permite studii de maximă actualitate și noi abordări științifice. Și nu numai să vezi ceea ce este 
ELI, ci să și urmărești activitatea celor de  acolo, să discuți cu ei. 
 O altă importantă activitate a fost simpozionul ȘTIM și SCIENTIX, unde au fost prezentate informații 
despre învățământ de către Carmen Gabriela Bostan de la Institutul de Științe ale Educației sau de către 
membri ai Academiei Oamenilor de Știință din România. Și pentru că acest simpozion a fost până la o oră 
târzie de seară, ce final mai interesant ar fi putut fi decât o vizită la Observatorul astronomic București?
 Toate acestea activități au presupus două zile extrem de încărcate, în care profesorii au ieșit din 
“monotonia” lor zilnică, zile în care s-au regăsit în postura de învățăcel și pe care nu numai că nu le regretă ci și 
le doresc mai dese. Iar pentru echipa CNI, formată din profesorii Diana Bejan, Laura Chertic, Carmen 
Florescu, Cristinel Secară, Cornelia Țăbârnac, toate acestea au presupus nenumărate telefoane, tabele, cereri 
de vizitare, planuri, etc. pe care, la moment de final, nu le regretă.

prof. Cornelia Țăbârnac  



  

Experiențe noi

 În perioada 29 noiembrie - 1 decembrie, treisprezece 
copii pasionați de fizică ai Colegiului Național de Informatică 
Piatra-Neamț, însoțiți de doamnele profesoare Carmen Florescu 
și Cornelia Țăbârnac și-au testat cunoștiințele alături de alți 500 
de copii din Republica Moldova la concursul “In Memoriam 
Mihai Marinciuc” din Chișinău. Competiția s-a desfășurat în data 
de 30 noiembrie la Universitatea Tehnică a Moldovei și a constat 
într-o probă scrisă de 3 ore ce conținea 3 probleme din diferite 
ramuri ale fizicii: mecanică, optică, electricitate, termodinamică. 

 Echipa colegiului nostru a fost formată din elevii Secară 
Diana Gabriela, Popescu Maria Theodora, Pristav Tudor Mihai, 
Horodniceanu Andrei, Vraciu Rareș Ioan, Păvălău Tudor Ștefan, 
Țăpuc Delia Elena, Borș Andrei Flavius, Macovei Bogdan 
Florin, Loghin Ciprian Robert, Macovei Andrei, Slătinaru Andrei 
Alexandru, Botă Ioana Alexandra, trei dintre aceștia obținând premii onorabile ce le-au pus în valoare munca: 
Secară Diana Gabriela (clasa a VII-a A) - mențiune, Popescu Maria Theodora(clasa a VIII-a B) - mențiune și 
Horodniceanu Andrei (clasa a IX-a E) - premiul I. 

Elevii și-au petrecut ziua de Sf. Andrei nu numai valorificându-și talentul și pasiunea, dar și vizitând 
centrul capitalei și Muzeul Național de Istorie al Moldovei, împreună cu expoziția temporară “World Press 
Photo”, cea de comori, ”Luptă și suferință, polonezii în timpul celui de-al doilea Război Mondial” și diorama 
„Operația Iași-Chișinău”. Gazdele noastre au fost foarte ospitaliere, oferindu-ne bunătăți culinare deosebite 
și cazare la căminul stundețesc al universității, având ocazia de a experimenta viața de student. De asemenea, 
am avut oportunitatea să gustăm şi din bomboanele şi ciocolata fabricată de dânşii la fabrica Bucuria care îşi 
desfăşoară activitatea chiar în oraşul capitală.  

Ioana-Alexandra Botă, clasa a XI-a F

Echipa Colegiului Național de Informatică formată din 
elevi de liceu și gimnaziu coordonați de profesorii de fizică a 
participat timp de cinci ediții consecutive la Concursul de fizică 
“In Memoriam Mihai Marinciuc” organizat la Chișinău de 
Universitatea Tehnică din Moldova. Acest concurs adună sute de 
elevi din Republica Moldova, la finele fiecărei luni noiembrie. 
Concurența este redutabilă, cu atât mai mult cu cât programa de 
fizică din țara noastră nu coincide ce cea din Moldova. 

Debutul echipei CNI a fost în anul 2015: Porumb Ana – 
8A, Nechita Mihaela – 9A, Linguraru Andrei Theodor – 9A, 
Busnosu Andrei Cristian – 10E, Mihalcea Nicolae Leonard – 
10E, Mazilu Cristian – 11D (pregătiți de către profesorii 
Țăbârnac Cornelia, Florescu Carmen, Secară Cristinel). Elevii 

însoțiti de către profesoara Cornelia Țăbârnac au reușit să treacă peste problemele legate de discordanța 
dintre materia studiată și diferența de abordare a concursurilor și 
obținea premiul 3 și medalia de bronz prin eleva Nechita Mihaela 
– 9A.

În 2016, cu și mai multe emoții (ținând cont de faptul că 
deja știam dificultățile existente), o nouă echipă pleca spre 
Chișinău: Porumb Ana – 9A, Bejan Tudor Daniel – 9B, Crăciun 
Radu Constantin – 9B, Urdă Ioana Ramona – 9F, Nechita 
Mihaela – 10A, Linguraru Andrei Theodor – 10A, Țăpuc Ovidiu 
Mihai – 11 C, Herdeș Paul Gheorghe – 11 E, Florescu Carmen – 
profesor, Bejan Diana – profesor, Fronea Mariana – profesor, 
Țăbârnac Cornelia- profesor. Dintre elevii pregătiți de către 
profesorii Bejan Diana, Florescu Carmen, Secară Cristinel, 
Țăbârnac Cornelia reușesc în acel an obținerea a două valoroase 
mențiuni Nechita Mihaela și Țăpuc Ovidiu.
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Punct și de la capăt



  

    La a VII-a ediție a concursului, în 2017, elevii însoțiți 
de către doamnele profesoare Carmen Florescu 
(coordonatoarea claselor a IX-a, a XI-a, a XII-a) și Cornelia 
Țăbârnac (coordonatoarea claselor a VI-a și a VII-a) au 
obținut următoarele premii și mențiuni: premiul II  - Pristav 
Tudor Mihai (clasa a VI-a B); premiile III -  Popescu Maria 
Theodora (clasa a VI-a B) și Țăpuc Mihai Ovidiu (clasa a 
XII-a C); mențiuni - Ignea Bianca (clasa a VI-a B), 
Voloșeniuc- Hudescu Matei (clasa a VI-a B), Vraciu Rareș 
(clasa a VII-a A), Andrieș Vlad Andrei (clasa a  IX-a E), 
Popescu Alexandru (clasa a XI-a B). Nu trebuie uitaţi ceilalţi 
membri ai lotului Colegiului Național de Informatică, elevii 
Bălțătescu Sorin Ștefan și Leontescu Mara (clasa a VI-a B) și 
Crăiescu Iustin Darius și Afloarei Codrin Ionuț (clasa a VII-a 
B). Și ei au obținut punctaje ce i-au plasat în prima parte a 

clasamentului. Acest an a adus cele mai multe premii și mențiuni echipei CNI.
 În 2018 se obține un premiu 3 prin eleva Botă Ioana 
Alexandra – X F și mențiuni prin Popescu Maria Theodora – 
VII B și Ignea Bianca – VII B. Participă și elevii Apetrei 
Ștefan – VII B, Pobereznic Ian Nicolae – VII B, Pristav 
Tudor Mihai, VII B, Afloarei Codrin Ionuț - VIII B, Vraciu 
Rareș Ioan  -VIII A, Anghel Mircea Octavian – IX A, 
Dascălu Mircea – IX B, Duca Andrei Rareș - IX B, Macovei 
Teodor Andrei – IX F, Ifrim Cristian X C, Vamanu Petru 
Gabriel – X C, Vicu Bogdan Andrei – X F. Și în acest an 
elevii pregătiți de Chertic Laura, Florescu Carmen, Bejan 
Diana, Secară Cristinel, Țăbârnac Cornelia sunt însoțiți de 
Florescu Carmen și Țăbârnac Cornelia. 

       În 2019, pe 30 noiembrie, echipa CNI a reușit să obțină premiul I 
prin Horodniceanu Andrei, IX E și mențiuni prin Popescu Maria Theodora 
– VIII B și Secară Diana – VII A. Echipa a fost pregătită și însoțită de către 
profesoarele Carmen Florescu și Cornelia Țăbârnac. Nici ceilalți elevi din 
echipă nu au avut rezultate slabe, 
clasându-ne astfel la jumătatea 
clasamentului ca punctaj pe echipe în 
condițiile în care nu am avut 
reprezentanți ai claselor a VI-a, a XI-a, 
a XII-a și am fost o echipă mică 
(numeric). Au participat și Pristav 
Tudor Mihai VIII B, Vraciu Rareș Ioan 
IX A, Păvălău Tudor Ștefan IX A, 
Țăpuc Delia Elena IX A, Borș Andrei 
Flavius IX E, Macovei Bogdan Florin 
IX D, Loghin Ciprian Robert IX E, 
Macovei Andrei X F, Slătinaru Andrei 
Alexandru X F, Botă Ioana Alexandra 
XI F.

După cum spuneam, pe 30 
noiembrie 2019, a fost ultima 
participare a noastră, a cincea, mai 
exact. Astfel s-a pus punct, pentru acest 
an școlar, pregătirii, selecției, emoțiilor 

generate de acest dificil concurs. Dar nu este un final. O luăm de la capăt cu 
alte competiții, alte griji, emoții. 
Felicitări tuturor elevilor ce au participat și mult succes mai departe, 
indiferent de faptul că sunt în continuare elevii CNI sau sunt studenți în 
diverse colțuri ale lumii!

prof. Cornelia Țăbârnac 
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Olimpiada ,,Științele Pământului”

Olimpiada interdisciplinară ,,Științele Pământului” este destinată elevilor de liceu și presupune 
verificarea cunoștințelor dobândite de elevi la disciplinele: geografie, fizică, chimie și biologie. Elevii 
paricipanți la etapa județeană clasificați pe primele trei locuri pot participa la faza națională. 

Mă numesc Axinia Livia Ecaterina și sunt 
elevă în clasa a XII-a E. Mi-am descoperit 
pasiunea pentru științele naturii încă de când eram 
în școala generală; eram mereu interesată de 
fenomenele ce se petrec în jurul meu și despre 
modul în care acționează corpul și mintea umană 
în anumite circumstanțe.
 Am participat la acest concurs pentru 
prima dată în clasa a X-a la îndemnul unui bun 
prieten care m-a încurajat mereu. Mă bucur că am 
ținut cont de sfatul lui căci am câștigat o 
experiență frumoasă; mi-a plăcut să concurez cu 
cei mai buni elevi din județ și am reușit să obțin un 
rezultat frumos. Experiența acumulată m-a ajutat 
să obțin anul următor rezultate și mai mari la etapa 
județeană: mențiunea a II-a. 
 Anul acesta, pe lângă pregătirea pentru examenul de bacalaureat și admiterea la facultatea de 
medicină îmi propun să ajung la etapa națională a acestei competiții și sper că voi reuși. 
 Vă sfătuiesc pe toți cei ce aveți o pasiune pentru o anumită materie pe care o studiem în școală să 
participați la olimpiade căci în acest fel puteți să vedeți nivelul la care sunteți și să vă testați cunoștințele. De 
asemenea puteți câștiga o experiență frumoasă și puteți să vă faceți noi prieteni.

Livia Ecaterina Axinia, clasa a XII-a E
 



  

Concursul Național de Referate și 
Comunicări Științifice ''Ștefan Procopiu'' 

-cu participare internațională –
Concursul Național de Referate și 

Comunicări Științifice ''Ștefan Procopiu'' este 
dedicat atât elevilor de gimnaziu și de liceu cât și 
cadrelor didactice și este structurat pe următoarele 
secțiuni: fizică-gimnaziu, fizică-liceu, științe și 
tehnologii-liceu, secțiunea metodică și științifică-
profesori. 

Competiția poartă numele marelui 
academician Ștefan Procopiu, un creator de valoare 
apreciat în cercurile științifice de pretutindeni și 
cunoscut publicului larg prin lucrările și 
descoperirile sale. Între 1908 și 1912, a urmat 
studiile universitare la Iași, luându-și licența în fizică. La 22 de ani, ca asistent al prof. Dragomir 
Hurmuzescu, pe care-l urmează la București (1913-1919), Ștefan Procopiu face dovada unor excepționale 

aptitudini de cercetător publicând lucrarea Sur les elements 
d`energie. Plecând de la teoria cuantelor a lui Max Planck, 
calculează valoarea magnetonului teoretic cunoscut astăzi sub 
denumirea magnetonului Bohr-Procopiu. A efectuat măsurători 
de magnetism terestru în masivul Ceahlău, poposind de fiecare 
dată în orașul Piatra Neamț pe care l-a îndrăgit.

Timp de mai bine de o jumătate de secol el a elaborat și 
publicat peste 160 de lucrări din domeniul electricității, 
magnetismului, opticii și termodinamicii. Valoarea excepțională 
a operei sale științifice este recunoscută astăzi la scară mondială. 
În afară de activitatea științifică și didactică a activat ca membru 
în comitetul de direcție al Teatrului Național Iași, a fost 
colaborator al revistelor Viața românească și Însemnări ieșene. 
Intelectual distins și rafinat om de cultură, personalitate marcantă 
și convins patriot, savant de faimă mondială, a fost ales în anul 
1955 membru al Academiei române.

Concursul constă în realizarea unui proiect experimental și prezentarea acestuia în fața unui juriu 
format din profesori din învățământul preuniversitar și profesori de la Universitatea Al. I. Cuza din Iași. Anul 
acesta a fost a XXVIII -a ediție a concursului.

Fiind prima noastră participare la un astfel de concurs, am 
avut multe emoții. La categoria noastră, gimnaziu, au participat 
20 de echipe din întrega țară. Prima echipă a fost formată din 
elevele Secară Diana și Marcu Anastasia din clasa a VI-a A, care 
au prezentat proiectul ,,Podul Hidraulic” și au obținut premiul 
special pentru debut. 

A doua echipă a fost formată tot din elevele clasei              
a VI-a A, Misăilă Lorena și Nanu Alexia . Ele au prezentat 
proiectul intitulat ,,Dans în câmp magnetic” și au primit diplomă 
de merit.

A fost o experiență frumoasă și sperăm ca în următorii ani 
când vom participa să obținem rezultate mai bune.

 
Lorena Misăilă, clasa a VII-a A
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Concursul interdisciplinar “PROSOFT@NT” 
Științe - secțiunea fizică

Este al șaptelea an în care membrii catedrei de fizică de la Colegiul Național de Informatică Piatra 
Neamț au organizat concursul de fizică interjudețean pentru elevii de liceu, concurs ce a constat dintr-o probă 
individuală teoretică și o probă experimentală pe echipe. Proba de concurs a coincis cu programa școlară de 
fizică în vigoare.

Subiectele propuse au urmărit aplicarea cunoștințelor dobândite la orele de fizică în lucrările teoretice 
și cele practice, realizarea de transferuri interdisciplinare utile în prelucrarea datelor, realizarea de 
experimente cu ajutorul materialelor și mijloacelor didactice existente în laboratorul de fizică.

Subiectele probei teoretice au fost întocmite de președintele juriului, lector dr. Ionuț  Dumitru, de la 
Facultatea de Fizică din Iași, iar cele pentru proba experimentală au fost propuse de profesorii de fizică din 
colegiul nostru.

De la colegiul nostru au participat două echipe:
· Macovei Andrei IX F, Botă Ioana X F, Huza Bogdan XI F – Premiul 3
· Dascălu Mircea IX B, Axinia Livia XI E, Porumb Ana XI A – Mențiune

Elevii au fost coordonați de profesorii: Diana Bejan, Carmen Florescu, Cornelia Țăbîrnac și Cristinel 
Secară.

Proba teoretică
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Proba experimentală pe echipe

 Stația Spațială Internațională (International Space Station - ISS) este un satelit artificial de 
orbită joasă, fiind menținut în rotație în jurul Pământului la o altitudine cuprinsă între 330km și 435 km. 
ISS este un laborator spațial care poate servi ca spațiu locuibil pentru un echipaj, post de comandă pentru 
operații pe orbită în jurul Pământului și ca port de întâlnire și de acostare pentru mici nave spațiale. 
Primele sale componente au fost lansate pe orbită în 1998, ISS având echipaj permanent din noiembrie 
2000. Ajustarea orbitei se realizează periodic, cu ajutorul motoarelor modulului Zvezda sau de către 
vehiculele din misiunile spațiale cu sau fără echipaj care o vizitează.
 Automated Transfer Vehicle (ATV) este o navă spațială de transport marfă. Aceasta a efectuat 
misiuni de aprovizionare către ISS, transportând diverse sarcini utile, cum ar fi echipamentele de propulsie, 
apă, aer, alimente și dispozitive de cercetare științifică.  Aceste vehicule spațiale pot readuce ISS  pe orbite de 
altitudine mai mare în perioada în care sunt acostate la ISS. (text prelucrat după Wikipedia).
În următoarea problemă, considerați că are loc o misiune spațială fără echipaj a ATV spre ISS, în vederea 
aprovizionării. Pentru rezolvarea cerințelor, se cunosc: 
Constanta atracției universale: 
Masa Pământului: 
Masa ATV: 
Masa ISS: 
Viteza luminii în vid:
Numărul lui Avogadro: 
Presiunea atmosferică normală: 

a. Determinați perioada de rotație și viteza orbitală ale ISS la altitudinea h=400 km
b.  Calculați valoarea accelerației gravitaționale terestre la altitudinea ISS. Cum explicați starea de 

imponderabilitate a astronauților la bordul ISS in aceste condiții?
c. Presupuneți că într-o misiune spațială are loc cuplarea ATV la ISS. Considerând acostarea ATV la ISS 

ca o ciocnire plastică unidimensională la o viteză relativă de aproximativ  5 cm/s, determinați variația 
vitezei ISS în urma cuplării;

d. În timpul etapei finale de apropiere în vederea acostării, verificarea alinierii ATV la ISS pentru 
acostare se realizează cu un puls LASER trimis de ATV și reflectat de ISS, la viteză relativă a acestora 
neglijabilă. Între semnalul emis și cel reflectat este înregistrată o întârziere                  . 

 Determinați distanța dintre ISS și ATV în acest moment;
e. În fiecare zi, ISS pierde aproximativ 100 metri altitudine datorită forțelor rezistente din partea 

atmosferei remanente. La altitudinea                        densitatea medie a aerului este 
 iar masa molară medie a aerului este                    , determinați numărul volumic al aerului la 

această altitudine și comparați această valoare cu cea a numărului volumic în condiții normale. 
Folosiți modelul gazului ideal.

f. Corecția de altitudine a orbitei ISS se realizează periodic. Determinați lucrul mecanic care trebuie 
să fie efectuat de ATV pentru a ridica sistemul ATV-ISS de la altitudinea                       la  

            , cu viteză constantă. Neglijați efectul forțelor de rezistență.
g. În perioada februarie-martie 2016, în cadrul unui proiect educațional coordonat de Agenția 

Spațială Europeană, la bordul ISS a fost plasat un dispozitiv experimental cu senzori de presiune, 
umiditate, temperatură, accelerație și câmp magnetic, fiecare înregistrând câte 6 date pe minut. 
Analizați baza de date și materialele puse la dispoziție și identificați evenimentele de reajustare a 
traiectoriei și acostare a ATV la ISS sau desprindere de ISS a ATV. Explicați cum ați procedat. 

Subiect propus de prof. Diana Bejan

                       



  

Fizica și robotica

 Robotica…un amestec perfect între teorie și practică, între 
programare și mecanică. Reprezintă știința care îmbină creativitatea 
cu dexteritatea cu scopul de a proiecta și construi sisteme mecanice, 
informatice facilitând viețile oamenilor. Ideile ingenioase sunt puse în 
aplicare prin colaborarea membrilor echipei de robotică a colegiului 
nostru, CYB3RG0DS RO085.
	 Clubul de robotică derulează proiecte educaționale prin care 
se urmărește dezvoltarea abilităților tehnice, a spiritului de inițiativă și 
competitivitate în rândul tinerilor.Un grup de elevi sprijiniți de 
Fundația INFOMAT a Colegiului Național de Informatică s-a înscris  
într-o competiție total diferită față de cele cu care erau obișnuiți până 
acum. 

În urma îmbarcării în aventură, ideea de colaborare și 
comunicare s-a întrupat sub forma echipei CYB3RG0DS RO085 în 
anul 2017 sub îndrumarea doamnei profesor Florentina Ungureanu și 
a domnului inginer de sistem Ovidiu Nechita. Echipa este formată din 
32 elevi de diferite vârste care, colaborând pe parcursul construirii 
robotului, au format o familie.

Fiind pasionați de robotică, am participat anul școlar anterior 
la al treilea sezon al celei mai mari competiții de robotică BRD FIRST 
Tech Challenge unde am obținut rezultate importante care au ajutat la creșterea prestigiului școlii. La faza 
regională din Iași din luna februarie 2019 am obținut doua premii : Winner certificate - Design award 1st 
place și Winner Certificate - Finalist Alliance Award-Captain ,iar la faza națională ne-am clasat pe locul 17 
din 120 de echipe concurente. Competiția nu se mizează doar la construirea unui robot, ci și la formarea unei 
echipe, a unei familii unde să se observe că împreună pot găsi soluții pentru rezolvarea problemelor. Astfel, 
există mai multe departamente precum mecanică,programare, 3D printing, jurnal și marketing.  La jurnal 
trebuie notat amănunțit tot ceea ce se întâmplă pentru a se remarca dezvoltarea echipei, iar pe partea de 
marketing se caută sponsori și se promovează echipa,competiția și sponsorii atât prin materiale 
promoționale,cât și pe canalele media națonale și internaționale. 

Pe lângă aceste rezultate meritorii, am participat la Conferința internațională de robotică  SCIENTIA 
UNESCASUM din Moscova cu un site despre echipă și realizările ei, astfel obținând premiul I. Am câștigat 
experiență prin activități de promovare a sponsorilor și a proiectului FTC: Săptămâna Roboticii la Rubik 
Hub, Conferința FTC de la Iași, Jocurile regionale demo FTC de la Iași, Prezentarea pentru elevii din CNI a 

proiectului FTC, Meeting cu studenții de la 
Facultatea de Automatizări și Calculatoare, 
Noaptea Cercetătorilor, CYBERDEMO, „Tinerii 
de azi antreprenorii de mâine” la Rubik Hub 
(premiul I).	

De asemenea, echipa a împărtășit 
orizontul lor de gândire și idei  cu micii 
exploratori participanți ai  Olimpiadei 
Internaționale de Astronomie, etapa a XXIV-a 
printr-un demo interactiv. În cadrul acestui demo 
au participat echipe de elevi și profesori din 
Bangladesh, Bulgaria, China, Cehia, India, Italia, 
Kazakhstan, Korea, Lithuania, Malaysia, 
Moscow Land, Nepal, Romania, Rusia, Sri 
Lanka, Suedia, Tailanda, Ucraina, USA și 
Vietnam. Atât luni, 21 octombrie, cât și marți 
membrii echipei au pus în lumină faptul că prin 

răbdare, multă muncă și comunicare au putut realiza un robot care poate îndeplini cerințele date de cea mai 
mare competiție  de robotică din ROMÂNIA: BRD FIRST TECH CHALLENGE.

O săptămână mai târziu, miercuri 30 octombrie 2019, elevi din clasele gimnaziale au fost invitaţi la un 
eveniment demo interactiv de către membrii echipei. Putem spune că impactul asupra acestora a depăşit 
entuziasmul celor mai mari şi, cu siguranţă, echipa va avea pe viitor noi membri din rândul acestora!	
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Construcția robotului a avut la bază idei ale membrilor din departamentul de mecanică care au fost 
concepute din punct de vedere al fizicii. Tracțiunea roților este redată prin roțile zimțate ce distribuie uniform 
puterea astfel încât să fie posibilă funcționarea robotului. Pe urmă, luând în calcul mecanismele simple și mai 

precise pârghiile am ajuns la concluzia că este necesar să 
minimalizăm brațul forței, reducând astfel sarcina ce s-ar crea 
în plus. Transmisia roților zimțate este egală deoarece 
utilizăm roți  de același diametru și cu același număr de zimți.
	 De asemenea, nu am utilizat sistem pe lanțuri deoarece 
forța de frecare poate deterioara dispozitivul și din acest motiv 
nu am fi eficienți. Am ales să nu folosim un sistem pe lanțuri 
fiindcă acesta se degradează mult mai repede. 
	 Am optat pentru roți mecanum deoarece ne facilitează 
să poziționăm rapid robotul în spațiu deoarce sunt fiabile și ne 
permit o mișcare în orice poziție nu doar cele clasice utilizate 
la o mașină obișnuită.
	

 Brațul robotului este unul dintre cele mai complexe lucruri pe 
care le-am construit. Pentru întinderea cutiei, ne folosim de două glisiere 
așezate față în față, fiind acționate de un motor, pe baza unei șufe. Pentru a 
putea realiza acest mecanism am avut nevoie de o roată pe care am reușit 
să o imprimăm 3D. Pe acest braț se află și sistemul de agățare, fiind 
format din 2 profile în X cu un ax trapezoidal și câteva slide-re imprimate 
pentru a putea ca profilele să se ghideze.

Sistem de colectare este realizat din plexiglas, un motor servo, un 
ax mai lung, roți zimțate ce au fost printate 3D și coliere. Axul este 
acționat de motorul servo, pe capete fiind așezate roțile zimțate pentru o 
viteză mai mare. Brațul și sistemul de colectare au fost realizate pentru 
sezonul anterior al competiției BRD FIRST Tech Challenge.

De asemenea, strafe-ul este rezultanta a patru mișcări 
independente ce sunt cuplate în urma programului astfel încât rezultanta 
finală a mișcărilor alese de program să confere mișcarea dorită de driver.
Echipa colegiului nostru se bazează pe citatul lui Dean Kamen :” Ceea ce 
învățăm este mai important decât ceea ce câștigăm “, fiindcă experiența 
este ceea ce contează, să muncești cu toată inima pentru a descoperi că 
sunt lucruri mai importante decât un premiu: formarea unei echipe, 
colaborarea cu membrii acesteia și învățarea unor lucruri noi din acest 
domeniu.	 	 	
 În acest an școlar, echipa CYB3RG0DS RO085 s-a înscris din nou la competiția BRD FIRST Tech 
Challenge pentru a ne dezvolta abilitățile și a ne dezvolta cunoștințele în acest domeniu. Vom trata această 
competiție ca o oportunitate, deoarece am învățat că fiecare obstacol ascunde o mare oportunitate.

 Cătălina-Maria Burlea, lider al Departamentelor de Jurnal și Marketing
 clasa a XI-a F
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Noaptea Cercetătorilor Europeni 
Ediția 2019

Stiință, creativitate … două cuvinte diferite în aparenţă, care dezvăluie dualitatea gândirii umane: 
partea logică, în care intelectul joacă rolul de protagonist și partea imaginativă, unde domnește creativitatea. 
De asemenea, aceste două cuvinte se împletesc deseori, facând posibilă plăsmuirea mașinăriilor atât de 
necesare în lumea modernă. Aceste cuvinte își găsesc numitorul comun în alt cuvânt, poate mai complicat și 
mai pragmatic: cuvântul Cercetător. Ce înseamnă să fii 
cercetător? Poate că v-ați pus întrebarea aceasta măcar 
odată în viața voastră, poate că nu, iar răspunsurile sunt 
variate. Dar un lucru este cert, cercetătorul este persoana 
care îmbină în mod armoios logica cu care este formulată 
o idee și metodele creative de a o pune în practică. Cu toții 
avem libertatea de a alege să fim cercetători, chiar și 
pentru o zi, iar Noaptea Cercetătorilor Europeni, ediția 
2019, organizată de către elevii și profesorii Colegiului 
Național de Informatică, alături de Asociația RO-SAT 
ONE, oferind astfel prilejul perfect pentru o mică 
escapadă în lumea științelor exacte.

În data de 27 septembrie, între orele 17.00-22.00, elevi ai școlilor gimnaziale și ai liceelor, atât din 
Piatra-Neamt, cât și din afara municipiului, dar și reprezentanți ai Poliției Române, Pompierilor și Serviciului 
de Ambulanță din Județul Neamț au avut prilejul de a deveni “mici cercetători” și de a realiza experimente 
care mai de care mai ingenioase. Platoul Curții Domnești s-a metamorfozat pentru câteva ore într-un adevarat 
“laborator viu”, unde diverși compuși chimici erau amestecați sau circuite electrice erau legate între ele. De la 
simple “erupții de vulcani” la bobine Tesla și chiar lupte de roboți, elevii, motivați de dorința de a experimenta 
lucruri noi și de a-i atrage și pe alți doritori în lumea lor în care științele și ludicul se armonizează, plăsmuiesc 
pentru publicul de toate vârstele experimente care mai de care mai inventive. 

În cadrul Noptii Cercetătorilor, elevii de toate vârstele au avut ocazia de a descoperi latura amuzantă a 
științei, aceștia au putut descoperi faptul că știința nu se rezumă doar la o parte teoretizată, dar și la o parte 
practică, mult mai accesibilă pentru aceștia. Cunoștințe în știință, amuzament, dorința de a experimenta 
lucruri noi și multă imaginație; iată rețeta perfectă pentru o noapte de succes!

Simina-Ana Ifrim, clasa a XI-a F

Principala atracţie a fost concursul Egg Landing. Participanţii la activitate au creat nişte dispozitive 
din materiale obișnuite, care au fost aruncate de la înălţimea de 5 metri. Scopul acestor capsule a fost să 
protejeze un ou crud într-o aventura spaţială. Câștigătorii acestui concurs de la Colegiul Național de 
Informatică au fost:
 -Hrum Ana Irina şi Marcu Anastasia- Premiul 2;
 -Anton Matei şi Miron Titus Adrian- Premiul 3;
 -Vasilca Delia şi Nanu Alexia- Menţiune.

Astfel, într-o singură noapte, pasiunea pentru știință, motivația de a deveni din ce în ce mai bun, 
dorința de a experimenta și de a împărtăși experiența cu ceilalți, toate acestea s-au unit, creând o noapte de 
neuitat cu o atmosferă iimpregnată de veselie și entuziasm față de necunoscut. Totul se poate reduce la câteva 
cuvinte: cunoaștere, tehnologie, fascinație.

Adelina Opriță, clasa a VII-a A

        

16

FIZICĂ

  



17

BIOLOGIE

Periplu în lumea stelelor

Astronomia… Un cuvânt care denotă cunoaștere, pasiune, admirație față de stele. O știință care 
îmbină pasiunea cu nevoia de cunoaștere într-un mod armonios. Anul acesta, orașul Piatra-Neamț a avut 
onarea de a fi gazda Olimpiadei Internaționale de Astronomie, etapa a XXIV-a, unde echipe de elevi și 
profesori din 21 de țări de pe întreg mapamondul au concurat într-o competiție menită să desemneze cei mai 
buni astronomi.

În perioada 18-27 octombrie, Colegiul Național de Informatică, membru al echipei organizatoare, și-
a deschis larg porțile pentru a primi oaspeții cu un program atractiv care să le ofere amintiri cât mai plăcute. 

Luni, 21 octombrie, colegiul nostru a fost gazdă pentru 
profesorii delegațiilor străine, care au făcut un tur al școlii, fiind 
impresionați de strategiile didactice inovative din toate ariile 
curriculare ce utilizează noile tehnologii în laboratoarele de științe, de 
informatică sau de fonetică. Momentul s-a transformat într-o vizită de 
studiu, invitații fiind interesați de modul cum se desfășoară orele de 
curs. Pe parcursul acesteia au fost însoțiți de domnul inspector de 
fizică profesor Cristinel Secară, de conducerea colegiului, respectiv 
doamna director Daniela Neamțu și domnul director adjunct Vasile 
Diaconu, precum și de doamnele profesoare de limba engleză Silvia 
Morțe și Brândușa Stan. 

Astfel, pasiunea pentru studiul fizicii a fost demonstrată de doamna profesoară Laura Chertic cu 
ajutorul clasei a XI-a A, în cadrul lecției „Pendul gravitațional”. Elevii au determinat accelerația 
gravitațională folosind un pendul, dispozitivul IT de achiziții de date și calculatoare. Cu ajutorul acestora au 
studiat oscilațiile mecanice  și au întocmit o bază de date pentru viitoare experimente. Diferitele „Tipuri de 
reacții chimice” au fost învățate de elevii de la clasa a XII-a B, doamna profesoară Ana Hogea ilustrând, în 
laboratorul de chimie, modalitatea practică  de a preda noțiuni noi prin metoda experimentală. În laboratorul 
de biologie, doamna profesoară Alina Sauciuc i-a ghidat pe elevii de la clasa a IX-a B prin „Observații 
microscopice asupra celulelor vegetative și animale”, utilizând cercetarea la microscop. 

Tot periplul științific s-a finalizat la sala 
multimedia a colegiului cu schimburi de opinie legate 
de studiul fizicii, de metode interactive și inovative de 
predare, de preocupările elevilor privind astronomia. 
În cadrul unui coffee-break relaxant, oaspeților li s-a 
oferit revista elevilor colegiului și pliantul de 
prezentare a acestuia. 

Tot luni, dar și marți, 22 octombrie 2019, și joi, 
24 octombrie 2019, elevii participanți la Olimpiada de 
Astronomie au vizitat CNI și, împărțiți în echipe, au 
participat la activități interactive, de tip STEM, 
coordonate de profesorii liceului și de Consiliul Școlar 
al Elevilor de la CNI. Principala activitate a fost 
organizată de elevii pasionați de fizică și profesorii 
acestora – Diana Bejan, Laura Chertic, Carmen 

Florescu și Cornelia Țăbârnac. Astfel, tinerii astronomi au vizionat un documentar care prezintă organizarea 
unor misiuni de cercetare pe Lună sau alte planete, precum și construirea unui dispozitiv menit să aterizeze și 
să trimită date de pe planetele alese pentru aceste misiuni. Apoi, organizați în echipe mixte, elevii au fost 
implicați într-un experiment inedit, Egg Landing, constând în construirea unui dispozitiv de aterizare a unui 
ou în așa fel încât să nu se spargă, acesta fiind landerul dintr-o misiune de cercetare. De asemenea,  în cadrul 
aceluiași experiment, au realizat un dispozitiv de transport a oului pe terenuri dificile (roverul), condiția fiind 
ca roverul să încapă în lander. 

Activitățile organizate de CNI au constituit și un mijloc eficient de socializare, de formare de prietenii 
între tineri care împărtășesc aceleași pasiuni. Pentru elevii voluntari a fost și prilejul de a dobândi experiență 
în organizarea unui eveniment cultural de o asemenea anvergură. 

 Mulțumim tuturor celor care s-au implicat!

Simina-Ana Ifrim, clasa a XI-a F



  

Cum să învățăm fizica?

 În cadrul proiectului Erasmus+ 2018-1-IT02-KA229-047976_2 Reflective Teaching/Learning in a 
Modern European Digital Classroom în anul școlar 2018 – 2019 au fost aplicate la fizică de către profesor 
Țăbârnac Cornelia patru metode didactice: 
dezbaterea (debate), CLIL (Content and 
Language Integrated Learning), flipped 
classroom și învățarea experențială (experential 
learning). 
 Dezbaterea a fost o metodă potrivită 
pentru a provoca pe cei din clasele a VIII-a A și 
B să caute informații despre avantajele și 
dezavantajele energiei nucleare sau despre 
formele de obținere a energiei electrice. Și dacă 
tot s-a vorbit despre obținerea de energie 
electrică, s-a analizat această  industrie și din 
punct de vedere ecologic, astfel încât aceste 
lecții au putut fi incluse și ca activități ECO-
ȘCOALA. 

Despre metoda CLIL se poate spune că 
este neobișnuită sau, mai bine spus, este ceva ce 
la noi nu se prea folosește. Practic, este vorba despre a învăța fizică și limbi străine simultan. Ea a fost aplicată 
la clasele a XI-a A, C, D; ar trebui precizat că o variantă adaptată a acestei metode a fost folosită ulterior la 
aceste clase, adică elevii au primit ca temă proiecte de realizat având formatul tipic CLIL, doar că realizate în 
întregime în limba română. Și nu le-a fost ușor, deoarece realizarea unui astfel de proiect necesită sinteză, 
cunoaștere profundă a adevărurilor științifice, problematizare, imaginație, competențe IT, spirit estetic, etc.
 Tot la clasele a VIII-a și a XI-a precizate anterior a fost utilizată și metoda flliped classroom. Nici ea nu 

a fost prea apreciată de elevi, aceștia trebuind să devină mult mai 
activi în ceea ce privește învățarea.   
 Practic ea presupune ca elevii să se documenteze pe o anumită 
temă, eventual utilizând surse de informații furnizate sau de către 
profesor, iar acesta să îi ajute să aprofundeze această temă în clasă, 
ajutându-i la anumite demonstrații sau rezolvări de probleme sau 
explicând ceea ce nu a fost înțeles. Deci această metodă presupune 
ca elevii să se familiarizeze cu conținutul științific în propriul ritm, 
acasă, iar profesorul să asigure în clasă aprofundarea noțiunilor 
respective.

 Abordarea acestei metode într-un mod responsabil ar fi de mare ajutor, în contextul discuțiilor actuale 
despre dificultățile de înțelegere a informațiilor de către elevi.

Învățarea experențială a fost utilizată la clasele a VII-a, a 
VIII-a, a XI-a. Ea presupune repetarea anumitor operațiuni 
logice sau practice, aprofundând din ce în ce mai mult ceea ce se 
face. Concret, la clasele a VIII-a s-a mers pe ideea de aplicații 
practice. Mai întâi elevii au învățat cum se folosesc voltmetrul și 
ampermetrul, apoi le-au conectat la o sursă de tensiune pentru a 
face determinari. Apoi au învățat cum să conecteze la sursa 
respectivă un rezistor și cum să afle cu ajutorul instrumentelor de 
măsură intensitatea curentului electric prin acel rezistor și 
tensiunea electrică de la capetele lui. Apoi au conectat încă un 
rezistor sau chiar au utilizat rezistori din fire diferite ca lungime, grosime, secțiune, urmărind cum se modifică 
valorile măsurate. Au înțeles astfel ce înseamnă rezistență electrică și de cine depinde ea în cazul unui fir 
conductor.

Despre aceste patru metode s-a discutat și în cadrul etapei de mobilitate desfășurate în Lituania, la 
Școala Vasily Kachialov Gymnasium dinVilnius, în perioada 29 aprilie 2019 – 4 mai 2019. La aceste discuții 
au participat din partea Colegiului Național de Informatică profesorii Țăbârnac Cornelia și Lostun Mihai, 
elevii Biciușcă Matei Alexandru, Fron Mara Ilinca, Gologan Ioana Elisa, Toma Ștefan - Cristian și            
Vicu Bogdan - Andrei.

prof. Cornelia Țăbârnac
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Sunetul poate stinge focul

 Sunetul, ca fenomen fizic, este produsul vibrațiilor repezi ale 
corpurilor elastice, fie ele solide (metalul, lemnul, sticla, diferite 
membrane), fie lichide (apa) sau gazoase (coloanele de aer). Vibrația 
sau mișcarea vibratorie, care stă la baza oricărui sunet, trebuie 
înțeleasă ca o oscilație pe care un corp sonor, datorită elasticității, o 
execută în jurul poziției sale de repaus. Acesta este mecanismul de 
producere a sunetului.
 
 Propagarea sunetului în mediu:
 
 Vibrațiile produse de un corp sonor oarecare se propagă în atmosferă în toate direcțiile, punând în 
mișcare moleculele de aer vecine. Acestea, la rândul lor produc mai departe fenomenul, făcând să vibreze alte 
molecule de aer. În acest fel se formează o serie de straturi de aer alternativ, condensate și rarefiate, care se 
numesc unde. 		 	 	 	
 La Universitatea , profesorii au fost uimiți de către doi Geirge Mason din Statele Unite ale Americii
studenți care au vrut să stingă focul cu unde sonore. Datorită cercetărilor făcute înainte și-au dorit să inventeze 
primul extinctor cu unde sonore, nsiuni.capabil să stingă un foc de mici dime
 Având cu au noștințe doar în electrică și inginerie chimică și fiind sub îndrumarea unui profesor 
continuat să lucreze la proiectul lor. Muzica a fost eliminată, deoarece undele sonore aveau niște mișcări prea 
diferite. Ideea era să separi focul de oxigen.	 	 	 	 	
 Focul s-a stins în momentul în care au fost emise frecvențe joase ale sunetelor între 30-60 hertz. Când 
nu au mai avut oxigen flăcările nu au mai avut cum să existe și au dispărut. Mai este de lucrat până o să se 
utilizeze extinctoare portabile cu unde sonore care pot stinge orice.		
 Dacă invenția studenților de la Universtitatea Geirge Mason din Statele Unite ale Americii va fi pusă 
în practică, se vor stinge  mai ușor incendiile fără prea multe toxine eliberate în atmosferă.

Cătălina-Maria Burlea, clasa a XI-a F

 

 Bibliografie: 
 http://stiluldeviata.ro/sunetul-poate-stinge-focul/



  

De ce filosofia  are nevoie de fizică? / De ce fizica 
are nevoie de filosofie?

Întâlnirea fiecăruia cu filosofia este un mod aparte de a 
fi. Ea poate ridica edificii  mai mult sau mai puțin trainice și tot 
ea le dărâmă; te poate ridica pe un piedestal și tot ea te poate 
coborâ de pe el,  ea a fost când înălțată, când denigrată. 

Pasiunea mea pentru filosofie a început pe când aveam 
17 ani, după ce am citit multe articole și cărți despre filosofia 
înțeleasă ca sistem și despre filosofia științei.

Titlul acestui articol "Philosophy needs  Physics/ 
Physics needs  Philosophy" l-am ales pentru că am citit cărțile 
fizicianului Carlo Rovelli : Ordinea timpului și Realitatea nu e 
ceea ce pare.

Scopul filosofiei este același ca și al științei: căutarea 
adevărului, însă în căutarea lui se  folosesc metodologii 
diferite. Știința are la bază experimentul empiric, orice ipoteză 
trebuind să fie validată de un astfel de experiment. Filosofia 
poate pleca de la el, dar tot în cugetare sfârșește; nu se apleacă 
prea tare asupra unui dat empiric. Ea se ocupă cu generalul, în 
timp ce știința se ocupă cu particularul (diferitele științe 
studiază un domeniu al  existenței, pe când filosofia are meritul 
de "a-și băga nasul" peste toate domeniile, fără să le studieze în parte , ci ca pe un întreg). 

Nu știți ce e filosofia? Nici cei care se ocupă cu așa ceva nu prea știu. Poate ați auzit de ea, mai ales cei 
din clasa a XII-a. Se spune des că nu ar avea nici o relație cu diferite științe, cu fizica în cazul nostru. Credeți 

sau nu, știința a fost însoțită de filosofie. Descartes, Leibniz, Russell, 
Thomas Kuhn, Karl Popper, etc.  au luat seama de progresele științei.

Să luăm un exemplu. dacă aveți îndoiala că filosofia și știința nu se 
influențează reciproc: Albert Einstein și consecințele teoriei sale speciale și 
generale a relativității.  Teoria sa nu e "o nouă teorie", întrucât principiul 
relativității a fost anunțat și de Galilei. Acesta din urmă  a fost influențat  și 
de citirea operelor lui Aristotel (la fel cum Copernic a pornit de la  
geocentrismul  dominant a lui Ptolemeu, care s-a bazat și el pe o  lucrare de-
a lui Aristotel). Einstein a trebuit să se bazeze și pe cercetările lui Newton, 
care a luat cunoștință la rându-i de cercetările lui Galilei. Însuși Einstein a 
fost influențat în mare măsură de D. Hume, Kant sau Ernst Mach. Dacă el a 
fost influențat de filosofie, filosofia a 
fost influențată și ea de pe urma 
consecințelor teoriei sale (dilatarea 
spațiu-timp, cu o influență majoră în 
filosofia spațiului și a timpului; 
totodată prin geometria neeuclidiană 
se  pun interesante  probleme 
filosofice). Mecanica cuantică a adus 
de asemenea un aport însemnat 

filosofiei.(Interpretarea Copenhaga și consecințele sale filosofice - dacă 
într-adevăr observatorul hotărăște deznodământul - vezi "pisica lui 
Schrödinger", caz în care se pune semnul întrebării asupra 
obiectivității). Vedem astfel ca filosofia și fizica nu se exclud .

Legea a doua a termodinamicii are de asemenea o influență 
covârșitoare în privința naturii timpului.  Un Heisenberg, Schrödinger, 
Bohr sau un Einstein  recunosc valoarea filosofiei, spre deosebire de 
Steven Weindberg ("Against philosophy") sau Stephen Hawking 
("Philosophy is dead"). Marea ironie e că afirmând aceasta, Stephen 
Hawking nu făcea fizică, ci se gândea la metodologia științei 
(preocupare principală a filosofiei științei, cum ar fi ea mai bună fără filosofie căci, după același Stephen 
Hawking, întrebările celei din urmă sunt în mâinile fizicienilor). În cuvintele lui Aristotel, a denunța filosofia 
înseamnă a face filosofie. 
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Stephen Hawking

Aristotel



  

Până la urmă fizica "descinde" din filosofie (fizica înseamnă filozofie a naturii; presocraticii se 
ocupau îndeobște cu asta).
 O mare parte din denigrarea filosofiei și a accentului pus pe inutilitatea acesteia în știință e din cauza 
pozitivismului  logic (Jos metafizica! Să studiem doar legile naturii) și a cercului de la Viena (curentul 

neopozitivist printre ai cărui membri amintim pe Kurt 
Gödel, Rudolf Carnap) . S-a zis că mai multe prejudicii 
aduce filosofia fizicii (Isaac Newton: "Fizică, ferește-te  
de metafizică!"). Dar asta e adevărat doar în parte spre 
deloc. Există o ramură a filosofiei ce se ocupă cu 
problemele de pe urma unor teorii fizice: filosofia 
fizicii.  

Unele țări recomandă ca studenții lor să aibă 
licența în filosofie înainte de a opta pentru a studia 
fizica. De ce? Având substratul filosofic, e mai lesne să 
problematizezi niște teorii: filosofia antrenează 
gândirea abstractă, întărește gândirea critică și te poate 
purifica de prejudecăți (funcția cathartică a filosofiei), 

aptitudini atât de necesare  în știință. Multe teorii din fizică ating acel prag dincolo de care începe reflecția 
filosofică. Chiar și în matematică se observă asta (noțiunea 
de infinit a lui Cantor, de exemplu). Fizica cu filosofia ar 
trebui să se găsească sub forma unei triade hegeliene (de la 
filosoful german, Hegel): unei teze a fizicii i se opune o teză 
filosofică numită antiteză, atunci când e posibil. Din teză și 
antiteză se produce o sinteză - fizica va lua seamă de 
filosofie iar filosofia va lua seamă de fizica astfel încât 
sinteza să corespundă exigențelor fiecăreia. Acestei sinteze 
i se opune la rându-i o altă antiteză (sinteza  devenind o 
nouă teză), dacă se găsește o altă neconcordanță, și tot așa 
(se poate și invers: teza e una filosofică în timp ce antiteza e 
o teorie fizică). Un exemplu plastic de o astfel de triada e 
progresul cunoașterii, însoțit, de ceva vreme, și de noțiunea 
de falsificabilitate a lui Popper. 
 	 Dacă credem că știința are răspunsul la toate, cădem în scientism (știința ce invadează alte domenii 
pretinzând întâietate). Nu facem decât să-l înlocuim pe Dumnezeu cu știința. Fondul nostru cultural se 
datorează atât matematicii cât și literaturii; atât filosofiei cât și fizicii. Ele ar trebuie sa fie complementare, cu 
atât mai mult în zilele noastre. Omenirea a apucat-o pe altă cale, o nouă paradigmă făcându-și apariția. În loc 
să vedem filosofia cu fizica ca două domenii eterogene, poate ar trebui să ne schimbăm modul de a vedea 
lucrurile. Dacă vrem o cunoaștere profundă a lumii, nu putem să le evităm. Filosofia fără fizică e 
neputincioasă, iar fizica fără filosofie e oarbă.

Francisc Lulea, clasa a XII-a E

 

  

21

FIZICĂ

  



          

22

FIZICĂ

  

Conștiința, rezultat al fizicii de bază?

Conștiința este sentimentul înțelegerii existenței personale și a integrării ei în univers. Este forma cea 
mai evoluată, proprie omului, de reflectare psihică a realității obiective prin intermediul senzațiilor, 
percepțiilor și gândirii, sub formă de reprezentări, noțiuni, judecăți, raționamente, inclusiv procese afective și 

 voliționale.  De asemenea,  conștiința poate fi considerată și ca un sentiment pe care omul îl are asupra 
moralității acțiunilor sale.
 Animalele sunt conștiente? Țânțarul? Câinele? Bacteria?  Aceste întrebări sunt unele din cele mai 
vechi care fac parte din „probleme ale minții și corpului” și care în esență se referă la exisența unei relații 
dintre minte și materie.

Filosoful David Chalmers a introdus acest termen într-o lucrare acum devenită clasică şi a examinat-o 
în continuare în cartea sa din 1996, ”. Acesta a “The Conscious Mind: In Search of a Fundamental Theory
considerat că problema dintre minte și corp ar trebui să fie “dificilă” în comparație cu problemele 
neuroștiinței care se referă la neuroni și cum funcționează creierul la nivel fizic.

În decursul ultimului deceniu, împreună cu colegul , , profesor de psihologie la său Jonathan Schooler
Universitatea din California ̋ Santa Barbaraʺ, a  dezvoltat  o “ “. Se sugerează u teorie a rezonanței conștiinței
că rezonanţa — un alt termen pentru a defini vibrațiile sincronizate — este centrul nu doar a conştiinţei 
umane, dar şi al conștiinței animalelor şi în general a  .l realității fizice
 În momentul în care lucrurile ce vibrează diferit se contopesc, deseori, după ceva timp, ele vor începe 
să vibreze împreună la aceeași frecvenţă. Ele se “sincronizează” câteodată în moduri care pot părea 
misterioase. Aceasta este descris ca fenomenul auto-organizării spontane.    
      Oferă exemple în fizică, biologie, chimie şi neuroştiinţă, despre acest fapt matematicianul Steven 
Strogatz, în cartea sa din 2003 ʺSync: How Order Emerges From Chaos in the Universe, Nature, and Daily 
Life  ʺ:

·  Rotirea lunii este exact sincronizată cu orbita sa în jurul Pământului, astfel încât noi întotdeauna 
vedem mereu aceeași faţă.

·  Atunci când licuricii anumitor specii se adună în număr mare, ei încep să clipească în sincronizare, 
în moduri care pot părea cam mistificatoare.

·  Laserele se crează atunci când fotonii de aceeași putere şi frecvenţă se sincronizează.
 Astfel, se poate accentua ideea privind rezonanța: cu cât se cercetează mai amănunțit despre ea cu atât 
se vor putea afla informații depre natură, conștiință și univers.

Cătălina-Maria Burlea, clasa a XI-a F

 Bibliografie: 
 https://inbors.com/constiinta-ar-putea-fi-doar-un-rezultat-al-fizicii-de-baza-spun-cercetatorii/
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Șahul, mai mult decât o pasiune

Mă numesc Matei-Christian Tablan, am 15 ani și sunt elev în clasa a 
IX-a la CNI. Marea mea pasiune este șahul, una mai puțin întâlnită în zilele 
noastre.  Această pasiune mi-a fost insuflată de tatăl meu la șase ani iar 
pentru că mi-a plăcut, un an mai târziu am fost pentru prima dată la un club 
de șah aici, în Piatra-Neamț. În prezent sunt legitimat la CSM București și 
plănuiesc să continui cu șahul, unul din visurile mele fiind să obțin un titlu 
de maestru.

Deoarece am țintit dintotdeauna performanța, mereu am muncit la 
șah cu pasiune și seriozitate. În medie aloc două ore pe zi șahului dar 
înaintea concursurilor importante pregătirea zilnică  poate ajunge chiar și 
la 3 ore și jumătate. Fără sacrificii nu obții nimic în viață …
 	 Faptul că practic șahul m-a ajutat și în alte domenii, inclusiv la 
școală. M-a ajutat în special la matematică. Șahul mi-a dezvoltat în primul 
rând o gândire logică. Un alt beneficiu adus de șah este anticiparea foarte 
bună pe care o am. De asemenea datorită șahului am capacitatea de a mă 
putea concentra fără probleme timp îndelungat. La turneele de șah clasic, adică cele care au mult timp de 
gândire, o partidă durează în medie trei ore dar recordul meu este de 5 ore și jumătate. Astfel, cele două ore de 
la Evaluarea Națională de la finalul clasei a VIII-a nu au reprezentat nimic deosebit pentru mine din acest 
punct de vedere. Munca individuală este esențială pentru șahul de performanță astfel că am folosit lucrul 
acesta și pe plan școlar. Anul trecut spre exemplu am luat peste 9 la limba română și 9,80 la matematică fară să 
fac pregătire cu vreun profesor. Am învățat  să lucrez singur și să și performez. Gândirea  logică dezvoltată de 
șah m-a ajutat la scoală în special la materiile reale dar și la cele umane, cum ar fi româna sau engleza. La 
matematică sunt bun, la fizică mă descurc binișor. Marele paradox este că nu mă pricep la chimie. Sper însă ca 
deprinderile dobândite de la șah să mă ajute să înțeleg mai bine această materie de acum înainte. 

Consider că toate atuurile practicării șahului prezentate mai sus pot fi utile într-o carieră în domeniul 
științelor deoarece sunt multe lucruri în comun, mai ales când 
vine vorba de gândirea logică. Mulți șahiști buni sunt ingineri de 
exemplu. Datorită șahului cu unii m-am întalnit chiar personal, 
unul din ei fiind d-nul Dr.ing. Vasile Manole, actual președinte al 
CS Politehnica Iași.

Unul din motto-urile mele preferate despre șah:
 “Șahul este combinația perfectă dintre sport, știință și artă.”
  Problema de matematică îmbinată cu fizică și șah
 O tablă de șah are formă de pătrat, cu latura de 48cm. Pătratul 
mare este împărțit în 64 de pătrățele albe și negre mici. Regula 
este că o pătrățică de o culoare nu este învecinată sus, jos, la 
stânga și la dreapta de pătrățele de aceeași culoare. Astfel se 
ajunge la figura de mai jos:

 O furnică ce se deplasează doar în diagonală este pe mijlocul câmpului A1 și o piesă de șah este pe 
câmpul E5. Furnica trenuie să ajungă pe mijlocul câmpului H8 trecând prin D4 și E7. Dacă furnica se 
deplasează cu viteza v=0,6 cm/s și parcurge cea mai mică distanță posibilă, aflați în cât timp ajunge 
furnica la H8.
 Indicație: Furnica trebuie să ocolească piesa din E5.

Matei-Christian Tablan, clasa a IX-a C 
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EarthKAM – entuziasmul explorării

 EarthKAM este un proiect educațional al NASA destinat elevilor cu scopul de a oferi o perspectivă 
nouă și unică unor minți tinere și curioase prin intermediul unor imagini ale Pământului transmise de pe 
SSI(Stația Spațială Internațională). Pentru un elev, curios și entuziasmat pentru fiecare nouă informație din 
jurul său, EarthKAM poate fi o experiență profundă, atât educativ cât și emoțional. Ajutați de EarthKAM, 
putem obține date vizuale de actualitate despre Pământ și avem ocazia să ne dăm seama de cât de mici suntem 
în univers, o experiență marcantă după cum ar spune un amator de astronomie.
 Însă “o imagine face cât o mie de cuvinte”, așa că vă invităm să admirați câteva fotografii din 
misiunile 67 (septembrie) și 68 (noiembrie) ce sperăm că v-ar crește interesul:

 
 O regiune de pe coasta vestică a Spaniei, orașe 
frumoase așezate într-un loc parcă desprins dintr-o 
poveste.. ce poate fi mai frumos?
 
 Mai jos este Tokyo, unde ziua se pare că distingi 
mai greu clădirile, dar e uimitor sentimentul pe care îl ai 
când observi structuri și comunitați create de om ce se 
văd din spațiu..
 
 Ultima imagine este de pe coasta de vest a 
Australiei, un peisaj parcă desprins din operele lui 
Vincent van Gogh.
 

 Un proiect realizat de clasa a IX –a C cu ajutorul EarhKAM. 

Articol scris de: Silviu Iftime, erban Luca, Gabriel , coord. prof. Diana Bejan Ș  Țancoc
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CHIMIE

Aşa sunt elevii care în fiecare an îşi urmează pasiunea pentru chimie şi 
participă la cele două concursuri regionale organizate la Iaşi. În primăvară, pe 6 
aprilie 2019, Facultatea de Chimie de la Universitatea “Al. I. Cuza“ din Iaşi a 
organizat Concursul de Chimie “Magda Petrovanu”, ediţia a XI-a care se adresează 
elevilor de gimnaziu dar şi celor de liceu.  La acest concurs participă în fiecare an 
peste 1200 de elevi şi majoritatea participanţilor sunt impresionaţi şi mulţumiţi de o 
buna organizare a concursului în amfiteatrele universităţii iar la final sunt onoraţi să 
fie premiaţi în prestigioasa Aula Magna “Mihai Eminescu“ a universităţii. Ca în 
fiecare an, de la mic la mare, chimiştii de la CNI nu se dezmint şi ambiţioşi şi 
organizaţi cum sunt fac dovada unei bune pregătiri practice şi teoretice şi a unui 

spirit competitiv şi se întorc cu numeroase premii.
Îndrumați și coordonați de prof. Fronea Mariana au obținut premii 

următorii elevi: Popescu Maria – Premiul II și Pobereznic Ian – Premiul III 
ambii din clasa a VII-a debutanți în misterele chimiei și în ale concursului; 
Andone Mircea – Premiul II, Lazăr Thomas și Oprina Mădălina – Mentiune, 
toți  aceștia  din clasa a IX-a .

Din clasa a XI-a cu ceva mai multă experiență elevele Apopei Cristina 
și Axinia Livia au obținut o binemeritată Mențiune pentru mult mai multe ore 
de pregătire și rezolvare de probleme. Din sălile de concurs au traversat cu 
emoţii “Sala Paşilor Pierduţi“ de la intrarea în universitate şi în pauza de două 
ore pe care au avut-o între concurs şi festivitatea de premiere au putut să 
viziteze Parcul Copou şi Grădina Botanică din Iaşi ca un bonus din partea 
organizatorilor .

După vacanţa de vară, începe noul an şcolar şi după o perioadă destul de 
scurtă de acomodare începem pregătirile pentru următorul concurs. Pe 16 
noiembrie 2019 a avut loc Concursul de Chimie “Academician Cristofor 
Simionescu“, ediţia a VII-a, organizat de Facultatea de Inginerie Chimică şi 
Protecţia Mediului de la Universitatea Tehnică „Gheorghe Asachi” din Iaşi, 
unde catedra de chimie de la CNI a participat cu efectiv aproape complet. 

Elevii participanţi au dovedit din nou o bună pregătire şi rezultate care 
să îi motiveze să se pregătească din ce în ce mai bine.  La acest concurs 

coordonați de prof. Fronea Mariana 
elevii din clasa a IX-a,  Horodniceanu Andrei a obținut Premiul  I cu 
un punctaj maxim de 100 de puncte iar colegul său Secure Sebastian – 
Premiul III. Cei din clasa a X-a, Nistor Alexandru – Premiul II iar 
Andone Mircea și Lazăr Thomas – Mentiune iar din clasa a XI-a 
elevul Stoica Ştefan a obținut Mențiune.  

Și elevul Chilu Mihnea, din clasa a IX-a, a obținut Premiul I 
cu punctaj maxim de 100 de puncte iar din clasa a X-a eleva 
Azamfirei Denisa – Mentiune, aceștia fiind coordonați de prof. 
Hogea Ana Maria. Şi pentru că toamna aceasta a fost una foarte 
frumoasă şi călduroasă, am îmbinat utilul cu plăcutul şi am descins 
pentru o scurtă vizită la Grădina Botanică din Iaşi unde încă mai era 
deschisă Expoziţia de flori, fructe şi seminţe “Flori de Toamnă “. Şi 
pentru că părerea lor contează, am cerut participanţilor să 
împărtăşescă câteva impresii despre aceste concursuri.

Ştefan consideră că este benefică această experienţă pentru 
examenele viitoare mai ales că a constatat cum timpul este uneori un 
mare duşman deoarece a fost insuficient pentru câte probleme a avut 
de rezolvat. Alexandru a fost impresionat de numărul mare de 
pasionaţi de chimie din toată Moldova de la nord şi până la sud la care 
s-au adăugat şi judeţele Buzău, Constanţa, Braşov şi Alba. A fost 
plăcut surprins şi de implicarea, colaborarea şi profesionalismul 

organizatorilor fie ei profesori sau studenţi.

Pasionaţi de chimie
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 Și Mircea, care a participat la mai multe 
competiții din domeniul chimiei, apreciază aceste 
concursuri ca fiind experiențe plăcute și de neuitat 
petrecute împreună cu colegi la fel de pasionați de 
chimie ca și el. Rezultatele, îl fac nerăbdător să 
participe și la edițiile următoare.

Deoarece a participat la mai multe ediţii 
ale acestor concursuri, Mădălina spune că una din 
materiile ei preferate este chimia care a cucerit-o 
încă de la început, din clasa a VII-a. Participarea la 
aceste concursuri, chiar dacă nu s-a finalizat 
întotdeauna cu rezultate pe măsura aşteptărilor, 
consideră că a încurajat-o să meargă mai departe şi 
că sunt o experienţă utilă pentru viitor. Mai mult de 
atât ea spune că a avut parte şi de momente plăcute 
şi relaxante alături de colegii participanţi la 
concursuri şi că a descoperit şi o parte din 
frumuseţile oraşului Iaşi dar şi animaţia din 
campusurile studenţeşti. În concluzie ea zice:

“Participarea la aceste concursuri este o experiență utilă și frumoasă prin care dobândim  
cunoștințe noi și adunăm amintiri plăcute. “

Prof. Mariana Fronea
      



Tehnica prin care hidrogenul ar putea fi 
un combustibil de viitor

Hidrogenul a fost botezat "purtătorul de energie al viitorului" deoarece el poate fi oxidat în celule de 
combustie, pentru a genera electricitate fără a emite dioxid de carbon.  

Mașinile de azi ne dau mari bătăi de cap din cauza 
consumului de benzină şi motorină și al prețului tot mai mare 
al combustibililor. Viitorul ne-ar putea găși însă la volanul 
mașinilor care consumă hidrogen.

Mai multe companii auto lucrează deja la modele 
alimentate cu hidrogen și o asemenea mașînă prezintă și 
avantajul că are zero emisii nocive pentru mediul 
înconjurător.

Produsul rezidual al procesului este în mare parte apă. 
Un alt avantaj al acestei mașini este nivelul de zgomot foarte 
redus.

Hidrogenul poate fi extras din mai multe surse, printre care se găsesc gazul natural și apă, însă acest 
ultim element prezintă dezavantajul folosirii unei cantități mari de electricitate.
            Hidrogenul este în principal folosit astăzi că agent chimic (și mai puțin că purtător de energie), însă 
este limpede că el are potențialul de a transformă sistemele noastre de transport și de energie. 

Savantul Yang Yang a venit cu un nou nanomaterial hibrid care utilizează energia solară. El îl 
folosește pentru a genera hidrogen din apa de mare, mai ieftin și mai eficient decât materialele curente. 
Descoperirea sa ar putea duce la o nouă sursă de carburant curat și ar ușura cererea de combustibili fosili. 

Rezultatele au fost posibile cu ajutorul unui material care stimulează o reacție chimică, folosind 
energia solară pentru a extrage hidrogen din apa purificată. Această sarcină este mult mai dificilă dacă 
folosești apa de mare și asta pentru că fotocatalizatorii necesari nu sunt suficient de rezistenți pentru a 
gestiona biomasa și sarea corozivă. 

 Yang și echipa sa de cercetare au dezvoltat un nou 
catalizator capabil să colecteze nu numai un spectru mult mai 
larg de lumină decât alte materiale, ci și să se ridice la 
condițiile dure în apa de mare. Yang a dezvoltat o metodă de 
fabricare a unui fotocatalizator compus dintr-un material 
hibrid.

 În multe situații, producerea unui combustibil chimic 
din energia solară este o soluție mai bună decât producerea 
energiei electrice din panourile solare. Această energie 
electrică trebuie utilizată sau stocată în baterii care se 

degradează, în timp ce hidrogenul este ușor de depozitat și transportat.
Fabricarea catalizatorului este relativ ușoară și ieftină. Echipa Yang își continuă cercetarea, 

concentrându-se pe cea mai bună modalitate de extindere a fabricației și îmbunătățirea performanțelor sale, 
astfel încât extragerea hidrogenului din apele uzate să fie posibilă. 

Ovidiu-Florin Berea, clasa a XII-a A

 Bibliografie:
https://playtech.ro/2017/carburant-hidrogen-energie/
https://www.sciencedaily.com/releases/2017/10/171004162013.html
https://ro.wikipedia.org/wiki/Utilizarea_hidrogenului
http://hidrogen.ro/index.php/headlines/87-hidrogenul-gaz-combustibil
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Distilarea

 Distilarea este procesul prin care se filtrează sau se separă un lichid, prin trecere acestuia din stadiul 
de lichid în stare de vapori prin fierbere, ca mai apoi, să fie recondensată într-un alt recipient.
 Aparatul de distilare este format din:

·   O sursă de caldură;
·���Un recipent în care să fie soluția inițială;
·���Un refrigerent (recipientul în care ajunge gazul după recondensare).

 Distilarea poate fi simplă, fracționată sau în vid. În timp ce distilarea simplă este folosită pentru a 
elimina impuritățile, cea fractionată este utilizată în caz că substanța de față trebuie descompusă în părțile sale 
componente. În general, părțile componente nu au un punct de fierbere ce diferă cu mai mult de 25 de grade; în 
caz contrar se utilizează distilarea continuă, adică purificarea prin fierbere repetată a lichidului dintr-un 
recipient în altul.Acest proces era cunoscut și utilizat încă de la începuturile alchimiei, fiind mărturii scrise de 
utilizare a Alambicului încă din secolul XVIII, instalația păstrându-și forma și scopul până în prezent.

 În industrie procesul de distilare este utilizat în: 
·���Filtrarea apei
·���Prelucrarea petrolului
·���Producerea diferitelor produse alcoolice

 Pentru producerea petrolului din petrolul brut, acesta trebuie mai întâi descompus în componentele 
sale. Acest lucru se realizează în rafinăriile de petrol prin intermediul unui proces de distilare: mai întâi, 
petrolul brut este încălzit, până la aproximativ 370 °C. Vaporii de petrol brut sunt transferați într-o coloană de 
distilare în care aceștia se răcesc. Diferitele hidrocarburi se condensează la diferite niveluri, în funcție de 
punctele acestora de fierbere și pot fi extrase separat.

În cadrul proceselor de distilare atmosferică, nu trebuie să se depășească temperatura de 400 °C. Cu 
toate acestea, la aceste temperaturi nu poate fi realizată separarea completă,  la baza coloanei rămânând un 
amestec de hidrocarburi cu un punct de fierbere ridicat, așa-numitul reziduu atmosferic.
 Acest lichid rezidual este supus unei distilări secundare în condiții de vid. La o presiune redusă (între 
10 și 50 mbarri), punctul de fierbere al amestecului este mai scăzut, ceea ce permite separarea suplimentară la 
temperaturi doar ușor mai ridicate.

Ionuț Berea, clasa a XI-a F
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Heliul este elementul chimic cu numărul atomic 2 și este reprezentat prin simbolul He. Este un gaz 
monoatomic inert, incolor, inodor, insipid, și este primul în grupa sa în tabelul periodic al elementelor. Are cel 
mai scăzut punct de fierbere și cel mai scăzut punct de topire dintre elementele chimice și se prezintă doar în 
stare gazoasă, în afara unor condiții extreme.
 Heliul este folosit pentru mai multe scopuri, datorită proprietăților sale 
unice, cum ar fi punctul de fierbere scăzut, densitatea redusă, solubilitatea redusă, 
conductivitate termică maximă și inerție. 
 Dirijabile, baloane și rachete
 Pentru că este mai ușor decât aerul, dirijabilele și baloanele sunt de cele mai 
multe ori umflate cu heliu.

În timp ce hidrogenul este cu aproximativ 7% mai mult plutitor, heliul are 
avantajul de a fi non-inflamabil (în afară de a fi agent de ignifugare). În rachete, heliul 
este folosit ca un ulaj pentru a deplasa combustibilul și oxidanții în rezervoare de 
stocare și de a condensa hidrogenul și oxigenul pentru a face combustibil pentru rachete.

Acesta este, de asemenea, folosit pentru a curăța de combustibil și oxidant echipamentele de sprijin la 
sol înainte de lansare și de hidrogen prerăcit lichid în spațiul de vehiculului. De exemplu, rapelul Saturn V, 
utilizat în programul Apollo, are nevoie de aproximativ 13 de milioane de metri cubi de heliu pentru a lansa.

Aplicații comerciale și de agrement
Heliul este mai puțin dens decât aerul atmosferic, de aceea poate schimba timbrul vocii unei persoane 

atunci când este inhalat. Cu toate acestea, inhalarea dintr-o sursă comercială tipică, cum ar fi cea folosită 
pentru a umple baloane, poate fi periculoasă, din cauza riscului de asfixiere din cauza lipsei de oxigen, 
precum și numărul de contaminanți care pot fi prezenți. Acestea ar putea include urme de alte gaze, în plus față 
de ulei lubrifiant aerosolizat. Datorita solubilității sale reduse în țesutul nervos, amestecurile heliului, cum ar 
fi: trimix(gaz de respirație), heliox și heliair sunt folosite pentru scufundări în adânc, pentru a reduce efectele 
narcozei generate de azot.

La adâncimi mai joase de 150 m, cantităților mici de hidrogen li se adaugă un amestec de heliu-oxigen 
pentru a contracara efectele sindromului nervos de presiune înaltă. La aceste adâncimi, densitatea joasă a 
heliului este găsită pentru a reduce considerabil efortul de respirație. 

Efecte biologice
Vocea umană nu este asemănătoare cu un instrument cu coarde, unde un corp ce vibrează stabilește 

complet înălțimea unui sunet. La om, mai degrabă, faldurile vocale acționează ca o sursa de vibrație 
polifonică, asemeni registrelor întâlnite la instrumentele muzicale din lemn. La fel ca și la instrumentele de 
lemn, mărimea cavitații rezonante joacă un rol important în alegerea și dezvoltarea unei anumite frecvențe 
fundamentale de vibrație sau armonică, în timpul producerii sunetului. Vocea unei persoane care a inhalat 
heliu suferă schimbări temporare ale timbrului într-un mod care face să sune strident, deoarece accentele mai 
mari sunt amplificate. Viteza sunetului în heliu este de aproape trei mai mare decât ori viteza sunetului în aer 
(970 m/s la 20 °C), căci frecvența fundamentală a unei cavități umplute cu gaz este proporțională cu viteza 
sunetului în gaz, atunci când este inhalat heliu există o creștere a pasului frecvențelor de rezonanță a tractului 
vocal. Efectul opus, scăderea frecvenței, poate fi obținută prin inhalarea unui gaz greu cum ar fi hexafluorura 
de sulf.
 Știați că?

Ø Utilizarea heliului reduce efectele distorsionante ale variațiilor de temperatură în spațiul dintre 
lentile, în unele telescoape, din cauza indexului de refracție extrem de redus. Această metodă este 
folosită în special în cazul telescoapelor solare, acolo unde tuburile telescopice cu vid ar fi foarte greu 
de utilizat. 

Ø Vârsta rocilor și mineralelor care conțin uraniu și thoriu poate fi estimată prin măsurarea nivelului de 
heliu printr-un proces numit datarea heliului. 

Ø Heliul lichid este folosit pentru a răci anumite metale la temperaturi extrem de scăzute necesare pentru 
supraconductivitatea acestora, cum ar fi magneți supraconductori, pentru imagistica de rezonanță 
magnetică.

      Ø Heliul la temperaturi joase este, de asemenea, utilizat în criogenie.

Eugen Ioan Bichiu, clasa a XI-a F

Heliul
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Ploaia acidă (sau precipitațiile acide) sunt precipitațiile care au un pH mai mic decât 5,6, având deci 
un caracter acid pronunțat. 

Termenul de ploaie acidă a fost folosit pentru prima 
dată de chimistul britanic Robert Agnus Smith, în 1872, 
într-un tratat de 600 pagini în care examina corelația dintre 
cerul îmbâcsit de deasupra Manchesterului, în Anglia, și 
aciditatea ploilor din regiune. Măsurată pe o scară chimică 
de la 0 la 15 pH (de la cea mai acidă la cea mai alcalină), 
ploaia acidă este definită ca o precipitație cu pH sub 5,6. 
(Substanțele acidice au numere pH de la 1 la 6 - cu cât este 
mai mic numărul, cu atât substanța este mai puternică).  În 
majoritatea zonelor industrializate ale Europei, 
precipitațiile sub formă de ploaie acidă au ajuns la un pH 
între 4,5 și 5,5. În unele regiuni ale Italiei, au fost 
înregistrate cote și mai scăzute, până la 2,6, cu aciditate mai 
mare decât a oțetului comestibil (utilizabil în industria 
alimentară), al cărui pH admisibil este 2,9.Apa curată 
nepoluată este slab acidă, cu un pH puțin mai mic decât 7, dar nu mai mică decât 5,6.

Procesul care duce la formarea ploii acide începe cu arderea combustibililor fosili. Arderea este o 
reacție chimică în care oxigenul din aer se combină cu carbon, azot, sulf și alte elemente chimice din substanța 
care este arsă. Noii compuși formați sunt gaze numite oxizi. Când sulful și azotul sunt prezenți în combustibil, 
din reacția lor cu oxigenul rezultă dioxid de sulf(SO ) și diferiți compuși de oxid de azot. Precipitațiile acide 2

apar de obicei în situațiile în care cantități mari de dioxid de sulf(SO ) sau de monoxid de carbon(NO) sunt 2

emise în atmosferă. Acestea reacționează cu oxigenul din atmosferă formând trioxid de sulf(SO ), respectiv 3

dioxid de azot (NO ). Trioxidul de sulf(SO ) și dioxidul de azot reacționează cu apa din nori formând acid  2 3

sulfuric(H SO ) și acid azotic(HNO ). Soluția formată din restul de apă împreună cu acizii sulfuric și 2 4 3

azotic este ploaia acidă. 

 Urmări ale ploii acide pot fi observate mai ales în estul Americii de Nord, în Europa și în sud-estul 
Asiei. Ploaia acidă îndepărtează substanțele nutritive din pământ, încetinește dezvoltarea copacilor (prin 
producerea unor găuri în depozitele de amidon ale frunzelor, rezultând pete moarte, maronii; dacă se 
formează mai multe astfel de pete, un copac își pierde abilitatea de a produce hrană prin fotosinteză) și 
transformă lacurile într-un mediu care nu poate întreține viața. Acizii în combinație cu alte substanțe chimice 
formează praful de fum urban care atacă plămânii, cauzând boli.
 Cea mai bună metodă împotriva ploii acide este reducerea cantității de dioxid de sulf și a oxizilor de 
azot emanați de centrale, autovehicule motorizate și fabrici. O metodă simplă de a reduce din aceste emanații 
constă în folosirea în cantități mai mici a energiei provenită din combustibili fosili.

Indra Cucurezean, clasa a XII-a A

Ploaia acidă



Cum oceanele de magmă ar fi contribuit la 
oxigenul de pe Pământ…

Este posibil ca oceanele de magmă să fi contribuit la aerul respirabil de pe Pământ. La scurt timp după 
formarea planetei în urmă cu aproximativ 4,5 miliarde de ani, mantaua a devenit cumva mult mai bogată în 
oxigen decât era inițial. Această rocă a început să piardă molecule precum dioxidul de carbon și apă în 
atmosfera care era săracă de oxigen.

Cauza acestei tranziții chimice în manta a fost un mister. Acum, noile experimente de laborator 
sugerează că reacțiile chimice care implică fierul din oceanele magmice timpurii ale Pământului au înclinat 
echilibrul chimic al mantei în favoarea mai multor compuși cu conținut de oxigen, raportează cercetătorii în 
revista Science.

"Aceasta este mai mult decât o curiozitate chimică ... Este profund importantă, deoarece stabilește cu 
adevărat stadiul pentru toată evoluția ulterioară a Pământului", spune Jonathan Tucker, geochimist la 
Instituția Carnegie pentru Știință din Washington, DC. „Starea de oxidare a Pământului și a planetelor în 
general este un factor foarte important care controlează habitatul.”

La începutul istoriei Pământului, planeta a fost 
bombardată de planetesimale, care ar fi putut crea oceane 
de rocă topită care s-ar fi cufundat la sute de kilometri 
adâncime în manta. Oamenii de știință au bănuit că 
presiunea intensă în astfel de oceane de magmă a obligat 
fierul care conține oxigen să se împartă în două tipuri 
diferite de fier: unul mai bogat în oxigen, numit fier feric 
și fier metalic fără oxigen. Acest fier metalic greu s-ar fi 
scufundat în miezul Pământului, lăsând mantaua 
dominată de fierul mai bogat în oxigen.

Pentru a testa această idee, geochimiștii de la 
Universitatea Bayreuth din Germania au efectuat 
experimente de laborator care simulau condiții de 
aproximativ 600 de kilometri adâncime în interiorul unui ocean magma. În timp ce încălzeau materialul 
sintetic al mantalei la mii de grade Celsius, cercetătorii au folosit nicovale pentru a zdrobi probele topite cu 
presiuni de până la peste 20 de gigapascali.

„Acesta este echivalentul de a pune întreaga masă a Turnului Eiffel pe un obiect de dimensiunea unei 
mingi de golf”, spune Katherine Armstrong, acum la Universitatea din California, Davis.

Armstrong și colegii săi au măsurat cantitățile de fier feroase și ferice din probe înainte și după 
expunerea la aceste condiții extreme. Nu contează cât fier fieros a fost inițial în rocă, la cele mai mari presiuni, 
96% din fierul din produsul final a fost fierul bogat în oxigen.

Această constatare indică faptul că adânc într-un ocean de magmă, fierul feric este mai stabil, explică 
Armstrong. 

Aceste rezultate sunt dovezi „destul de convingătoare” că descompunerea chimică a fierului fieros în 
oceanele magme ar fi putut contribui la creșterea abundenței relative de oxigen în mantia Pământului 
timpuriu, spune Tucker. Dar încă nu este clar dacă acest proces chimic a fost singurul care a contribuit la 
absorbția oxigenului în atmosfera timpurie a Pământului, adaugă el.

 Andrei-Călin Ciută, clasa a XII-a A
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Substanțe chimice dăunătoare folosite zi de zi

Toate produsele alimentare conțin substanțe chimice. Multe dintre acestea sunt naturale, altele nu. 
Gândiți-vă doar la nutrienții din alimente, precum carbohidrații, proteinele, grăsimile și fibrele, acestea fiind 
alcătuite din compuși chimici. Nu există produse alimentare „fără substanțe chimice”. Unele substanțe 
chimice pot prezenta însă motive de îngrijorare referitoare la sănătate prin toxicitatea lor și prin nivelul de 
expunere la acestea. Oamenii de știință emit recomandări referitoare la nivelurile sigure ale prezenței lor în 
produsele alimentare și informează factorii de decizie care apoi reglementează utilizarea substanțelor chimice 
în produsele alimentare.

Cum rămâne cu aditivii alimentari?
Autoritățile naționale și internaționale au legiferat folosirea numai în industria alimentară a peste 300 

de aditivi, identificați global ca E-uri. Aceștia dau mâncării un aspect mai plăcut, un gust mai pregnant și mai 
ales un termen de valabilitate extins pe rafturile magazinelor, totul la un preț accesibil sau măcar atractiv. Este 
adevărat că o parte dintre E-uri provin din surse naturale și nu reprezintă un risc pentru sănătate. Totuși, 
majoritatea coloranților, îndulcitorilor, aromelor artificiale, conservanților, emulgatorilor, insecticidelor, 
fungicidelor și ierbicidelor sunt produse sintetice, folosite la scară industrială. 

Teoretic, suntem protejați de legi impuse de autorități, prin care se prevede ca niciun produs alimentar 
sau de altă natură să nu conțină cantități periculoase dintr-o anumită substanță, dar o expunere cumulată la 
unele substanțe chimice prezente în mai multe produse poate constitui un risc asupra sănătății noastre. Cele 
mai frecvente substanțe chimice dăunătoare găsite în obiectele din rutina noastră zilnică sunt:

 1.TRICLOSAN
Încă din 1998, mai multe rapoarte medicale americane au indicat că triclosanul ar putea contribui la 

dezvoltarea rezistenței față de antibiotice. Însă, în anul 2007, s-a descoperit că această substanță ar putea altera 
sistemul endocrin – de reglare hormonală – al șoarecilor, îndeosebi funcția glandei tiroide, atunci când 
rozătoarele erau hrănite cu doze mari de triclosan. Chiar există indicații că triclosanul nu ar eficientiza spălatul 
pe mâini – producători precum Johnson & Johnson și Procter & Gamble au decis să elimine ingredientul din 
produsele lor.
       2.SUBSTANȚE CHIMICE PERFLUORINATE (SCP)

Aceste substanțe sunt foarte eficiente în respingerea grăsimii și a apei, fiind folosite pentru fabricarea 
vaselor de gătit antiaderente, a ambalajelor pentru alimente, a hainelor impermeabile, a țesăturilor sintetice, 
aței dentare.Însă, mai multe studii au demonstrat că urme ale lor sunt prezente, de ceva timp, chiar în sângele 
nostru. Femeile, cu cele mai mari valori ale acestor substanțe în organism, riscă de două ori mai mult decât 
celelalte să aibă nevoie de peste un an pentru a rămâne gravide. Se pare că 98% dintre oameni sunt expuși la 
substanțe chimice perifluorinate, care reduc fertilitatea. De asemenea, studiile pe oameni au indicat că aceste 
substanțe pot îmbolnăvi tiroida și spori nivelurile de colesterol din organism.
  3.  FTALAȚII

Ftalații, săruri sau esteri ai acidului ftalic, sunt substanțe chimice utilizate în industrie ca plastifianți, 
pentru producția de materiale plastice, dar ei apar și într-o serie de alte zone ale
vieților noastre, așa cum ar fi pastilele de tip capsulă și tonerul de imprimantă. Ftalații se degajă din plasticul în 
care sunt încorporați și intră în compoziția alimentelor sau în piele, iar apoi circulă prin organism, provocând 
daune importante. Ftalații sunt derivați ai naftalinei și se găsesc în numeroase produse de uz casnic, dar în 
special în materialele plastice (PVC) casante, cărora le conferă elasticitate. Problema cea mai mare este că 
aceste substanțe chimice au o răspândire atât de largă, încât sunt aproape imposibil de evitat. Numeroase 
studii au demonstrat toxicitatea ftalaților în special asupra femeilor gravide și a sistemului reproducător 
masculin.

Acestea sunt doar trei din numeroasele substanțe chimice ce ne înconjoară în permanență și ne fac 
corpul mai sensibil la boli. De aceea este bine să încercăm să consumăm cât mai multe alimente naturale, să nu 
lăsăm industria chimică să preia controlul asupra sănătății noastre.

Ioana Alexandra Botă, clasa a XI-a F

 Bibliografie:
https://stiintasitehnica.com/substante-chimice-periculoase-pentru-sanatatea-umana/
      



E-uri

De câte ori vi s-a spus “Nu mânca asta! Conține e-uri.”, “Ai 
grijă la e-uri, îți fac rău!”… e-uri, e-uri și iarăși e-uri. Dar ce sunt ele? 
E-urile sau aditivii alimentari sunt niște substanțe chimice adăugate 
în produsele alimentare pentru a le da un gust mai bun și pentru a le 
prelungi termenul de valabilitate. Sigur, ați observat diferența dintre 
un suc acidulat cumpărat de la magazin și un suc preparat acasă. 
Desigur că cel făcut acasă va ține mai puțin, se va acri peste o zi. 
Simbolul “E” arată că produsele sunt testate minim șase ani și 
atestate la nivel european, iar cifra este un număr ce semnifică 
ordinea în care a fost descoperit.

E-urile sunt împarțite în douazeci si patru de categorii dintre 
care cele mai importante sunt:

· edulcoranții - pentru a îndulci;
· coloranții - pentru a schimba sau a da culoare;

· acidifianții - dau un gust ușor acid;
· corectorii de aciditate - cresc sau diminuează 
aciditatea;
· emulgatorii - asigură un amestec omogen între apă și 
grăsimile alimentare;
· conservanții - întârzie sau împiedică alterarea 
alimentelor;
· corectorii de gust și de miros - schimbă/îmbunătățesc 
mirosul și gustul alimentelor;
· propulsorii - unele gaze care servesc la expulzarea 
alimentelor din ambalaje;
· antioxidanții - limitează oxidarea alimentelor 
sensibile la contactul cu aerul.

 E-urile periculoase, cancerigene care trebuie evitate sunt:
· nitrit de sodiu - este folosit în a da culoare și aroma gustului;
· BHA și BHT - folosiți pentru conservarea unor alimente care sunt ținute în casă;
· galat de proptil - este folosit pentru grăsimile și uleiurile alimentare
· glutamat monosodic - este un aminoacid folosit ca potențiator de aromă
· aspartame - este un aditiv găsit în alimentele dietetice
· coloranți alimentari
· E621 (monoglutamat de sodiu) – condimente, mezeluri, pufuleți, biscuiți, chipsuri, supa la 

plic, conserve, fast food, etc
· E102 – bomboane, acadele, etc.
· E104 - rujuri, produse pentru păr, parfumuri, medicamente, înghețată, dropsuri, prafuri de 

budincă
· E123 – vinurile roșii, lichioruri, icre, dulciuri, jeleuri, brânza topită 
· E127 – alcool, înghețată, prăjituri, 

bomboane, sucuri răcoritoare
· E211 (acid benzoic) - băuturi răcoritoare
· E213 (benzonat de calciu) - conserve, 

preparate din carne
· E220/E228 - carne de hamburgeri, cartofi 

deshidratați, fructe confiate, prăjituri, 
bere, vin, oțet de vin

· E230/E231 - citrice
· E249/E252- mezeluri  și  alimente 

conservate prin sărare, brânza
· E321- cartofi deshidratați, uleiuri vegetale, 

supe concentrate, sosuri, guma
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·����E385 (EDTA) – maioneza, sosuri, sucuri
 ·����E407- majoritatea produselor
 Din păcate multe dintre aceste E-uri sunt interzise în alte țări însă în România nu.
 Alimente în care se găsesc E-uri periculoase:

·����băuturi galbene, muștar, bomboane, acadele și gem (tartazina -E102)
·����dulciuri, prăjituri, budincă, sucuri (E110)
·����mezeluri (E124, Ponceau 4R)
·����dulciuri, jeleuri, brânza topită (amarant)
·����alcool, înghețată, prăjituri, bomboane, sucuri răcoritoare (eritrozina)
·����carne de hamburger (E128, roșu 2G)
·����jeleuri (glucomannan) gumă de mestecat, produse dulci, băuturi răcoritoare (zaharină).

 Pentru a evita boli periculoase provocate de E-uri și pentru a avea o viață și alimentație sănătoasă, 
încercați să vă uitați pe eticheta produselor înainte de a le cumpără. Acest lucru ce durează câteva 
secunde vă poate salva viața!

 Există și E-uri ce nu ne afectează sănătatea cum ar fi:
· E306 (vitamina E) - antioxidant natural (ficat, ouă, 
pește, soia)
· E160 (licopenul) – se obține prin fierberea roșiilor
· E300 (vitamina C) 
· E101 (echivalentul vitaminei B12) -rol important în 
metabolismul glucidelor, grăsimilor și proteinelor
· E100 – favorizează secreția biliară și se găsește de 
exemplu în curry
· E140 - are efect desinfectant
· E322 (lecitina)- se găsește în ciocolată

 E-urile provoacă o mulțime de boli foarte grave. Acestea sunt ancer, boli de piele, boli ale sistemului 
nervos, tulburări digestive, afecțiuni intestinale, creșterea nivelului de cholesterol, tumori, afecțiuni ale 
ficatului, astm, vedere încețoșată, spasme vasculare, migrene, alergii, dezechilibre minerale. coagularea 
sângelui. afecțiuni ale rinichilor.

Lorena Misăilă, clasa a VII-a A



      

35

CHIMIE

 Completează următorul rebus și vei obține pe coloana AB numele disciplinei care studiază 
interdependența dintre atomi si molecule.

 1. Specia chimică care cedează electronii acceptați în procesul de reducere, deci favorizează reacția 
de reducere, se numește agent … .
 2. Primul element din sistemul periodic este … .
 3. Procesul în care se cedează electroni se numește … .
 4. Caracterul … reprezintă proprietatea elementelor de a ceda electroni și de a se transforma în ioni 
pozitivi.     
 5. Specia atomică cu același număr atomic Z, dar cu număr de masă A diferit se numește … .                 
 6.  … este neutru din punct de vedere electric.

 

 Știați că …
Tabelul periodic al elementelor chimice a fost inventat de chimistul rus Dimitri Mendeleev, în 1869. 

La finalizarea sa, Mendeleev a lăsat spații libere,bănuind că vor fi descoperite și alte elemente noi în natură, 
lucru confirmat ulterior.

Denisa-Elena Andrei, clasa a IX-a A

Chimia "altfel"
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 ,,Sanitarii Pricepuți'' este un concurs național ce promovează 
principiile Crucii Roșii în școli și licee. ,,Sanitarii Pricepuți'' este 
singurul concurs pentru sănătate și prim ajutor de bază care se 
desfășoară în școlile din România din anul 1962. 

 Concursul este structurat sub forma a două probe, una teoretică 
și una practică. La proba teoretică, echipajele au parte de 19 întebări 
tip grilă, pe care trebuie să le rezolve în 15 minute. Aceste întrebări 
cuprind istoria Crucii Roșii și elemente de prim ajutor ce nu pot fi 
simulate la proba practică.

 La cea de-a doua probă, fiecare echipaj își trage la sorți biletul 
cu cazul pe care trebuia să-l efectueze. Timp de 10 minute echipajul 
trebuie să acorde victimelor primul ajutor corespunzator. Această 
probă este decisivă pentru concurs deoarece totul este interpretabil. 
Spre exemplu, în anul anterior echipajul nostru a trebuit sa acorde 
primul ajutor în cazul unei lovituri la cap și a unei fracturi.

 Echipajul Colegiului Național de Informatică a fost format din elevii: Păvălau Ioana Ana-Maria, 
Blaga Flavia-Elena, Adumitrese Gabriela Elena, Botă Ioana Alexandra, Cobuz Adelina, Vicu Bogdan-Andrei 
și Pristavu Alexandra Maria, profesor coordonator Alina Nicoleta Sauciuc. Anul trecut la acest concurs am 
obtinut locul al III-lea, iar echipajul care castigă locul I participă la etapa națională. 

Flavia-Elena Blaga, clasa a XI-a F

Concursul Național ,,Sanitarii Pricepuți’’
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Ipoteze privind originea oamenilor moderni

 Oamenii moderni, reprezentanţii speciei Homo sapiens sapiens au aptitudini pentru tehnologie şi 
inovaţie,capacitate de expresie artistică. Se consideră că evenimentul  culminant în apariţia omenirii este 
EVOLUŢIA LIMBAJULUI.
 Ascensiunea de la Homo erectus habilis spre Homo sapiens sapiens se poate explica prin :
 a)  Ipoteza evoluţiei multiregionale
 - consideră că omul modern a apărut în toată Lumea Veche si că Homo sapiens a evoluat asemănător în 

toate zonele de Homo erectus
 b) Ipoteza –„Arca lui Noe” sau „Gradina Raiului” sau „Out of Africa”
 Conform acestei ipoteze omul ar fi aparut în Africa, apoi ar fi migrat.
 Omul Neanderthal:
 -  scund
 - membre scurte (adaptări pentru mediu 

rece)
 Omul modern:
 - înalt
 - corp suplu, gracil
 - membre lungi (adaptat pentru mediu 

tropical)
 In comparaţie cu modelul multiregional-această 

ipoteză poate explica fluxul genetic de mari 
proporţii pentru a asigura unitatea genetică a unor populaţii foarte mari.
c) Ipoteza EVEI MITOCONDRIALE
Ipoteza OUT OF AFRICA presupune că pe măsură ce oamenii moderni s-au extins dincolo de hotarele 

Africii în restul Lumii Vechi s-au încrucişat într-un oarecare grad cu populaţiile PREMODERNE (Herectus 
habilis)

d)Ipoteza EVEI MITOCONDRIALE a lui Wallace infirmă acest lucru considerând că nu a avut loc 
încrucişarea ci ÎNLOCUIREA.
 ADN-ul se transmite pe linie maternă şi ne oferă informaţii şi ne conduce la o singura femeie 
ancestrală.La baza s-ar gasi o femeie care ar fi trai in africa in urma cu circa 150.000 de ani
Concluzia conform acestei ipoteze este că nu a avut loc cu amestec de gene, ci inlocuirea populaţiei mai vechi.

prof. Alina-Nicoleta Sauciuc
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 Odată cu trecerea timpului, domeniul medicinei a 
evoluat în mod semnificativ, evoluția fiind mai accelerată în 
ultimii ani datorită inovațiilor tehnologice. Din nefericire însă, 
și bolile de care suferă omenirea sunt din ce în ce mai variate 
datorită diverselor condiții de viață printre care se numără 
factori precum alimentația și radiațiile. Cea mai neplăcută 
parte este imposibilitatea găsirii unui antidot pentru unele din 
aceste boli, pierderea speranței afectând pacientul și la nivel 
psihologic; printre aceste maladii se numără și 
Epidermodisplazia Verruciformis.
            Epidermodisplazia Verruciformis, cunoscută sub 
numele mai simplu drept sindromul omului-copac, este o 
boală foarte rară, în toată lumea fiind înregistrate 600 de cazuri 
pe an. Numele sindromului provine de la principalul și cel mai 

grav simptom al acestuia, mai exact leziunile asemănătoare cu negii pe întreaga suprafață a corpului, în 
special pe mâini și picioare, care pot progresa până când devin niște tumori lungi, asemănătoare cu scoarța de 
copac.
            Din punctul de vedere al cercetătorilor, această afecțiune derivă din virusul papilloma (HPV), care 
cauzează în mod normal excoriații și papiloame de mici dimensiuni, în lume existând peste 100 de tipuri de 
HPV,  însă prezența formațiunilor epidermale cornoase ce cresc continuu pe corp este datorată unei mutații 
genetice ce limitează abilitatea sistemului imunitar de a elimina excrecențele care cresc pe piele. Astfel, 
virusul infestează celulele epidermale și le obligă să producă cantități masive de substanță cornoasă care se 
acumulează în straturi cutanate al căror aspect este asemănător cu scoarța de copac. În plus, pacienții sunt 
dependenți de alte persoane, nefiind capabili să se hrănească sau să se deplaseze singuri, au tendința de a 
deveni mai retrași datorită aspectului lor și de a dezvolta depresie. Riscul de a face cancer este mult mai 
crescut în cazul celor suferinzi de această boală. 
              Există mai multe metode de tratament, dar niciun remediu permanent pentru sindromul omului-
copac. Prin operații complicate, la care participă mai mulți medici, țesutul în exces este eliminat. Operația 
presupune îndepărtarea excrescențelor și grefarea de epidermă  în locul acestora, întrucât pielea rămasă are 
aspectul unei arsuri extrem de grave, însă nici această metodă nu are efect pe termen lung pentru că 
formațiunile reapar în decurs de câteva luni sau chiar mai rapid. 
               Esențial pentru această boală rară este ca ea să fie diagnosticată cât mai devreme deoarece este mai 
ușor să previi decât să tratezi.

Alexandra Mihăilă, clasa a X-a F

Epidermodisplazia Verruciformis
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Anatomia-piedestal și fundament al artei 
medicale

Hipocrat spunea că: “a putea explora este o mare parte a artei medicale”, susținând asta, sunt de părere 
că anatomia reprezintă explorarea corpului uman. 

Mi se pare uimitor că totul începe de la o celulă care are dimensiuni cuprinse în medie între 20-30 
microni iar pentru a putea face o comparație, gândiți-vă că diametrul unui fir de păr uman este de aproximativ 
100 microni. Ajungându-se în final la ceea ce vedem în fiecare zi, în jurul nostru, în oglindă, peste tot. 

Prin intermediul anatomiei descopăr cât de complex este organismul uman, observ decompunând 
minuțios structurile corpului uman și realizez mai apoi în fiziologie că orice lucru oricât de mic și de 
neînsemnat poate avea un rol extrem de important iar apoi recompun mental realul. A studia anatomia 
înseamna a mă studia pe mine, a înţelege cum suntem organizați și ce se ascunde în adâncul acestor structuri 
macroscopice.

Dacă mă gândesc și călătoresc în timp peste 10 ani, mintea mea ar fi bântuită de multe versiuni ale 
mele, ce voi face cu adevarat peste 10 ani nu pot să spun cu certitudine, dar cu siguranță setea de cunoaștere în 
acest domeniu și pasiunea pentru tot ceea ce ține de corpul uman nu se vor opri.

Jean Cruveilhier, medic si anatomist francez spunea că: “Pentru orice medic, anatomia este întocmai 
ca harta pentru un călător ”, eu sper că anatomia va fi harta mea.

Adelina Cobuz, clasa a XI-a D



Impactul activității omului asupra mediului

Mediul înconjurător reprezintă mediul natural care a fost 
transformat de oameni. Omul a intervenit prin activităţile sale 
asupra elementelor mediului natural pentru a putea trăi mai bine. 
Astfel oamenii au creat aşezări, au cultivat terenuri, au construit 
drumuri şi uzine, adică au transformat treptat mediul natural. 
Mediul natural poate fi folosit in sprijinul omului, dar cu condiţia să 
nu fie distrus.
	 Poluarea reprezintă pătrunderea în mediul natural a unor 
poluanţi naturali, dar mai ales artificiali rezultaţi din activitatea 
umana, îndeosebi din industrie, agricultura, transporturi, care 
reprezintă deşeuri ale activităţii umane.Câteva dintre activităţile 
care au impact asupra mediului sunt: transporturile, exploatarea 
resurselor subsolului, defrişarea pădurilor, suprapăşunatul, 
supraexploatarea faunei terestre si acvatice.
	 Transporturile, industria si mai ales deşeurile altereză calitatea mediului cu substanțe numite poluanți 
si astfel poluează aerul, apa si solurile de care noi oamenii depindem. Exploatarea resurselor subsolului duce 
la obținerea de produse finite din materiile prime şi ca măsură de combatere putem să găsim înlocuitori pentru 
acele produse dar putem de asemenea să reciclăm deşeurile pentru a obține produse finite cu costuri mult mai 
mici decât din materiile prime.  Mai departe, defrişarea pădurilor are ca impact accelerarea eroziunii solului si 
diminuarea precipitațiilor. În ziua de azi, una dintre problemele cele mai importante legat de defrişarea 
pădurilor este exploatarea irațională a lemnului, dar putem să rezolvăm această problemă dacă vom începe sa 
facem activități cu acțiuni de reînpădurire.Suprapășunatul reprezintă pășunatul excesiv ce duce la eroziunea 
solului, deșertificare si putem combate această problemă dacă plantăm perdele forestiere pentru limitarea 
degradării solului şi dacă limităm pășunatul. Iar supraexloatarea faunei terestre și acvatice se realizează prin 
vânătoare și pescuit excesiv, iar in timp, unele specii s-au redus iar altele au dispărut. Există legi ce interzic sau 
limitează vânătoarea și pescuitul dar şi legi pentru protejarea unor specii aflate pe cale de dispariție.
	 Menţinerea vieţii pe pământ şi supravieţuirea generaţiilor viitoare sunt posibile numai prin reducerea 
acţiunilor necontrolate ale omului asupra naturii. De aceea, o importantă problemă care se pune azi în faţa 
oamenilor este cea a protecţiei mediului înconjurător.

Alexandra Tomuleţ, clasa a XI-a E
Niculina Humă, clasa a XI-a E
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 Pădurile joacă un rol esențial în menținerea ecosistemului 
nostru, de exemplu prin captarea dioxidului de carbon din atmosferă, 
care altfel ar contribui la încălzirea globală. În prezent, Parlamentul 
examinează planurile de compensare a emisiilor cauzate de despăduriri 
în fiecare țară UE.
 UE se mândrește cu 182 de milioane de hectare de pădure, ce 
acoperă 43% din suprafața sa. Ponderea pădurilor poate varia 
considerabil de la un stat membru la altul. De fapt, șapte țări au mai mult 
de 70% din zonele împădurite ale UE: Finlanda, Franța, Germania, 
Italia, Polonia, Spania și Suedia.
 De ce sunt importante pădurile ?
 Pădurile oferă numeroase servicii ecosistemelor: ele ajută la 
protejarea solului împotriva eroziunii, fac parte din ciclul apei, 
protejează biodiversitatea oferind un habitat pentru numeroase specii și 
reglează climatul local. Pădurile sănătoase sunt, de asemenea, cruciale 
pentru combaterea schimbărilor climatice globale, deoarece captează 
dioxidul de carbon din atmosferă.
 Impactul despăduririi
 Uneori terenurile forestiere sunt transformate în teren agricol, 
ceea ce duce la emiterea mai multor gaze cu efect de seră și la reducerea 
eliminării de CO2 din atmosferă. În prezent, pădurile din UE absorb în 
fiecare an echivalentul a 10,9% din totalul emisiilor de gaze cu efect de 
seră.
Deputații europeni vor să prevină emisiile produse ca urmare a 
defrișărilor. De aceea, ei doresc să oblige fiecare țară din UE să 
compenseze schimbările în utilizarea terenurilor prin gestionarea mai 
bună a pădurilor. Regulamentul propus stabilește un cadru juridic 
începând cu anul 2021 și este conform cu Acordul de la Paris.
 Eforturile UE de a reduce emisiile de gaze cu efect de seră
 Propunerea de a face față efectelor pe care schimbarea folosirii terenurilor le are asupra pădurilor este una 
dintre cele trei propuneri care ajută la respectarea angajamentelor asumate de UE în cadrul Acordului de la Paris privind 
schimbările climatice. Scopul este de a reduce emisiile de gaze cu efect de seră în UE cu cel puțin 40% în toate 
sectoarele economice până în 2030 prin comparație cu nivelurile din 1990.
Celelalte două propuneri sunt:

· revizuirea sistemului UE de comercializare a cotelor de emisii, care acoperă emisiile din industrie
· regulamentul privind distribuirea eforturilor, care acoperă sectoare care nu sunt acoperite de sistemul de 

comercializare a cotelor de emisii, cum ar fi transportul, agricultura, clădirile și gestionarea deșeurilor.
· UE mai lucrează la o propunere de reducere a emisiilor de CO2 provenite de la autovehicule.

 Marius Andrei Ioniță, clasa a XI-a B

Impactul pădurilor din U.E. asupra 
schimbărilor climatice



Judeţul Neamţ - Arii protejate

O serie de aspecte ale cadrului natural constituie unicate sau rarităţi pentru peisajul ţării, ceea ce a 
determinat luarea de măsuri care să pună sub protecţie elementele naturale de o deosebită importanţă 
ştiinţifică, educativă, turistică şi economică. 

Una din cele mai importante este Parcul 
Naţional Ceahlău cu o suprafaţă de peste 8.396 ha 
(din cele 38.448 ha cât ocupă ariile naturale protejate 
din judeţ), rezervaţie naturală complexă ce cuprinde 
numeroase rarităţi floristice, faunistice şi geologice. 
Parcul Naţional Ceahlău este o arie protejată, de 
interes naţional şi internaţional, care are ca principal 
obiectiv conservarea biodiversităţii biologice, 
conservarea habitatelor naturale, a florei şi faunei 
naturale, precum şi excluderea şi prevenirea 
activităţilor de exploatare privind regimul ariilor 
protejate. Parcul adăposteşte ecosisteme de mare 
valoare, cu numeroase rarităţi floristice şi faunistice, 
dintre care 61 specii sunt protejate prin lege, 
monumente ale naturii, endemite, relicve ale erei glaciare.

Începând cu 1999, s-a înfiinţat şi Parcul Naţional Vânatori-Neamţ, unul dintre cele mai interesante 
monumente ale naturii din ţară. Grădina zoologică „Dragoş Vodă”, sau „Zimbrăria”. cum este cunoscut acest 
obiectiv touristic, constituie un prilej de popas pentru călătorul care ajunge în zona oraşului Târgu Neamţ. 
Rezervația de Zimbri și Faună Carpatină „Dragos Vodă”, pe numele ei complet, este una din cele patru 
rezervații de zimbri existente la noi în țară și printre cele mai mari din Europa. Aceasta a fost înființată în anul 
1968 și se întinde pe o suprafață de aproximativ 11.500 ha. Pe lângă zimbri, aici trăiesc și cerbi carpatini, cerbi 
lopătari, căpriori, vulpi, bursuci, iepuri, urși și lupi.

Pentru turiştii care ajung aici, a fost construit şi un foişor de observaţie din care se pot urmări mai bine 
mişcările erbivorelor protejate.

Alte 21 de exemplare superbe de zimbri colindă acum în voie prin pădurile rezervaţiei naturale, după 
ce au fost eliberaţi de administratorii Parcului Vânători Neamţ.

Andrei Antonovici, clasa a XI-a B
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Aparatul Golgi

Pasiuni și speranțe

 Acesta a fost descoperit de Camillo Golgi(1843-1926), 
care a fost medic și citolog italian. A inventat un studiu 
microscopic al țesutului nervos, descoperind astfel un neuron 
(numit astăzi celula Golgi), care prezintă multe prelungiri 
scurte, ramificate (dendrite) și realizează conexiunile cu alți 
neuroni. Descoperirea a dus la identificarea neuronului ca 
principala unitate structurală a sistemului nervos. De asemenea, 
a descoperit organul tendinos Golgi (punctul în care fibrele 
nervoase senzitive se ramifică la ieșirea dintr-un tendon) și 
aparatul Golgi (o structură intra-celulară cu rol în transportul 
moleculelor mari). În 1906 i-a fost decernat premiul Nobel, 
alături de Santiago RamÓn y Cajal (1852-1934).	
  Def: Aparatul Golgi se mai numește si “dictozom”.

 *Dictozomul se află în apropierea nucleului și sunt alcătuiți din niște săculeți numiți cisterne care sunt 
înconjurate de micro și macro molecule.
 *Forma acestuia diferă de la o celulă la alta, în stare 
anormală având un aspect granulos.
 *Rolul acestora este unul secretor, iar din această cauză sunt 
mai numeroși în celulele secretoare. Totodată, aparatul Golgi 
prelucrează și stochează glucidele și lipidele din R.E. (Reticul 
Endoplasmatic) fie el grunjos sau neted.
 Nu în ultimul rând acesta sintetizează polizaharidele și le 
“împachetează în vezicule”, care vor migra spre membrana 
plasmatică; totuși, la celulele vegetale și fungi, este implicat la 
formarea peretelui celular. 

Ștefan Burcă, clasa a IX-a A

Salutări colegilor mei! Acesta nu este un articol motivațional, ci mai degrabă despre cât de sincer 
trebuie să fii cu tine atunci când vrei să-ți alegi viiitoarea meserie. Îmi amintesc şi acum cât de mult respectam 
când eram mai mică oamenii pasionați de ştiință şi continui să îi respect, dar în special pe cei care profesează 
în domeniul biologiei.

 Încă din clasa a VII-a, când am avut prima participare la olimpiadă şi am obținut un loc îmbucurător la 
faza județeană, am început să prind curaj în a mă apropia de această materie 
extrem de complexă, care îți formează capacitatea de a corela informația 
pentru a fi capabil să reții tot ce cuprinde. Atât mi-a trebuit. Îmi amintesc că, 
abia aşteptam să învăț ceva nou, ca mai apoi să le povestesc prietenilor sau 
părinților cum funcționează.  Asta e satisfacția biologiei, simți că tot timpul 
investit în învățat se redirecţionează şi spre tine, pentru că afli lucruri care te 
privesc şi care vizează tot ce funcționează în jurul nostru. Aprofundarea 
biologiei necesită timp şi răbdare, pe lângă învătarea constantă.
  Prin clasa a VIII-a le-am mărturisit părinților că aş vrea să devin 
"doctor în calculatoare", optând pentru colegiul nostru, dar mai apoi, pe 
parcursul liceului şi până acum m-am focusat în a deveni doctor pentru oameni, optând pentru Universitatea 
de Medicină şi Farmacie "Carol Davila" Bucureşti. 
  Doresc să ajung un chirurg bun şi să aprofundez tot mai mult tot ceea ce ține de acest domeniu. Trebuie 
cu adevărat să-ți placă.

Cristina Apopei, clasa a XII-a D
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De la vis la realitate

Pot spune că avantajul meu a fost că am ştiut ce vreau să fac de 
când eram mic. Pasiunea pentru ştiinţă, dar mai ales pentru biologie, nu 
a venit din desene animate sau enciclopedii, ci din curiozitatea 
intrinsecă pe care fiecare om o deţine. După cum spunea şi marele 
fizician teoretic Stephen Hawking, “We are, by nature, explorers. 
Motivated by curiosity.”

Când am ajuns în clasa a IX a la Colegiul Naţional de 
Informatică, am luat decizia finală de a urma o carieră în biologie. Am 
început să învăţ din manualele şcolare şi am participat la concursuri şi 
olimpiade, printre care şi Olimpiada Naţională de Biologie. Decizia de 
a pleca în afară pentru a studia a venit şi ea devreme, deoarece am 
realizat că sistemul universitar din Romania pune accent pe medicină, 
lăsand biologia la o parte, doar pentru cei “ce vor să ajungă profi de 
bio”.

 Am aplicat în UK, SUA şi Singapore, şi am fost acceptat la universităţi din toate aceste ţări. Încă țin 
minte cum râdeam cu parinţii mei, deoarece fusesem acceptat la universităţi de pe 3 continente diferite (eram 
ca un “Mr. Worldwide”). University of Glasgow, programul Molecular & Cellular Biology a fost alegerea mea 
finală.
 Primul lucru pe care l-am realizat când am început cursurile a fost că nu mai sunt constrâns de materie, 
de curicculum. Materia constă din absolut tot, şi nimeni nu te împiedică să citeşti din jurnale sau publicaţii 
ştiinţifice, ba chiar acest lucru este încurajat. Se pune accentul pe informaţie actuală din jurnale precum 
Nature, Cell, PLOS ONE, în locul manualelor învechite.
 Încă un lucru pe care l-am considerat 
uimitor a fost faptul că aici se pune accent pe partea 
istorică a cercetării: dacă se discută despre o teorie 
sau un concept, se menţionează întotdeauna anul şi 
colectivul de persoane ce au descoperit aceste 
lucruri. Referinţele de la sfârşitul unui eseu sunt 
absolut esenţiale (poţi pierde chiar şi 50% din notă 
dacă nu ai o bibliografie corectă, “Harvard 
referenced”), iar totul trebuie tratat analitic, nu 
acceptat ca și cum ar fi real. Chiar recent una din 
lecturile noastre din Neurobiologie a trebuit să fie 
modificată din cauza unor noi descoperiri despre 
acţiunea estrogenului asupra creierului!
 Anul I este “la comun” cu cei din alte specializări (Zoologie, Genetică etc.), deoarece laboratoarele 
implică lucruri pe care orice student în biologie ar trebui să le ştie (microscopie, studii ELISA, anatomie 
comparativă şi altele). Pe lângă biologie, am ales să iau chimie şi statistică, deoarece se îmbină perfect între 
ele. Chimia este foarte distractivă, dar şi solicitantă în acelaşi timp. Într-o săptămană discuţi despre cum forma 
orbitalilor este dată de ecuaţia lui Schrodinger, iar în altă sintetizezi Paracetamol în laborator. Statistica este şi 
ea foarte interesantă, şi este materia unde pot folosi cunoştinţele de informatică din liceu, deoarece lucrăm în 
R, un limbaj de programare pentru analiza datelor. La momentul în care scriu articolul ăsta, mă pregătesc de 
examenele de final de semestru, care valorează o mare parte din nota finală a materiei. Sistemul de notare este 
foarte diferit faţă de Romania şi pare complicat, însă este bine structurat, iar nota maximă este foarte greu de 
obţinut.
 Am aproximativ 20 de ore de curs, 4 zile pe săptămană (vinerea e liberă :) ), iar oraşul este foarte plăcut 
şi prietenos (odată ce te obişnuieşti cu accentul scoţian). Prieteni: din toate colţurile lumii. Oameni cu interese 
comune din Argentina până în India stând la aceeaşi masă şi râzând la aceleaşi glume.
 Exista programe ERASMUS, programe de studii în afara Europei, şi o multitudine de burse, premii şi 
medalii. Consilierul meu educaţional chiar m-a încurajat să aplic la mai multe intershipuri şi poziţii de 
cercetare pe vară pentru a câştiga experienţă în domeniu.

Alexandru Popescu, fost elev al Colegiului Național de Informatică 
În prezent student in Glasgow, University of Glasgow, programul Molecular & Cellular Biology



Premii şi competiţii

Prin intermediul ISJ Neamț, Colegiul Național de Informatică a încheiat 
un parteneriat cu Inspectoratul Teritorial de Muncă și Inspecția Muncii având ca 
obiectiv prezentarea și cunoașterea normelor de securitate a muncii. Campania 
de informare și cunoaștere a fost încheiată prin concursul național "Știu și aplic". 

Din cadrul colegiului nostru, la etapa județeană au participat mai multe 
echipe, iar echipa formată din Gologan Elisa și Ilisei Adina din clasa a XI-a D , 
coordonată de doamna profesor Fronea Mariana, au obținut mențiunea I.
  
 Elisa spune "Participarea la genul acesta de concursuri ne pregătește în 
vederea informării cu privire la riscurile profesionale. Am descoperit că ai 
nevoie de multă atenție și grijă la orice loc de muncă, deoarece există numeroase riscuri . Datorită acestui 
concurs am reușit să acumulăm o experianţă plăcută din care am aflat informații valoaroase pentru viitorul 
nostru."

 
 De câțiva ani Colegiul Național de Informatică este școală antreprenorială la nivel național. Școala 
Antreprenorială este o inițiativă de educație antreprenorială la nivel european, demarată de Junior 
Achievement Europe, susținută de către Comisia Europeană și mediul de afaceri, care își propune dezvoltarea 
în unitățile de învățământ, la nivel național, regional și local, de strategii care să stimuleze, pe de o parte, 
educația antreprenorială la clasă, pe de altă parte, abordarea antreprenorială în educație prin proiecte și 
inițiative ale școlilor în relație cu comunitatea locală pentru atragerea de resurse și facilitarea accesului 
elevilor la piața de muncă sau continuarea educației.
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În acest context echipa MEVAUN formată din: Iovan 
Alexandru, Moldoveanu Alex, Niculiță Andrei, Mitrofan 
Alexandru și Cucu Ioan-Puiu coordonați de prof. Ciurlea 
Ionut, după ce a participat la mai multe competiții cu 
tematică antreprenorială și au obținut premii, în luna mai,   
și-au înscris afacerea la concursul național Compania Anului  
organizat de Junior Achievement unde au obținut premiu 
pentru cel mai bun plan de afaceri.

Impresiile echipei:
 Iovan Alexandru: "Concursul «Compania Anului» a fost cel mai competitiv concurs la care am 
participat, antrenându-mi spiritul competitiv și lucrul în echipă, o experiență inedită! Pe lângă 
competitivitate, acolo am întâlnit și o atmosferă amicală, în care toată lumea lucra împreună în armonie, 
creând un mediu propice pentru dezvoltarea ideilor și gândirea unor metode de implementare a lor."

 Moldoveanu Alex: "În etapa premergătoare a concursului, și anume, incubatorul de idei «Bizz 
Factory» am intrat în contact cu oameni de succes din lumea business-ului românesc, ceea ce a fost o 
experiență uimitoare și educativă în același timp. Concursul în sine mi s-a părut ceva extraordinar, deoarece 
ne-a oferit oportunitatea de a întâlni oameni noi, cu interese comune, de la care am învățat diverse lucruri, 
lucruri care ne-ar putea fi de ajutor în viitor."

 Niculiță Andrei: "În ceea ce mă privește, concursul de educație antreprenorială «Compania Anului» 
mi-a oferit multe avantaje, care mi-au fost de ajutor în dezvoltarea mea personală. Am întâlnit oameni noi din 
toate zonele țării, dar mai mult decât atât am avut ocazia să întâlnesc persoane care lucrează în acest domeniu, 
al business-ului, de la care am aflat informații utile.“

Ana-Maria Luchian, clasa a XII-a F
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Eco-Atitudini în CNI

 Deja de aproape 10 ani, Colegiul Național de Informatică este 
în proiectul Eco-Școala, un program pentru managementul mediului 
şi certificarea şcolilor care-l implementează, coordonat la nivel 
internaţional de Fundaţia de Educaţie pentru Mediul Inconjurător 
(FEE), ce reuneşte 81 de organizaţii din 68 de ţări, care acţionează la 
nivel naţional în domeniul educaţiei pentru o dezvoltare durabilă. 
Dintre acestea, în anul 2018, 67 de ţări au implementat Programul 
mondial ECO-SCHOOLS. Pe plan mondial, Programul este susţinut 
de Uniunea Europeană, UNESCO şi UNEP (Programul Naţiunilor 
Unite pentru Mediu).

Programul Eco-Şcoala a debutat pe mapamond ca program-
pilot, în anul 1994, pornind de la necesitatea implicării tinerilor în  
găsirea de soluţii la provocările impuse de dezvoltarea durabilă la 
nivel local. Ȋn anul 2018, au participat 51 502 de şcoli din lume, din 
care 17 916 deţin Certificat de Eco-Şcoală şi Steagul Verde. Un număr de 19 800 465 de copiii şi tineri, 
împreună cu peste 1 400 000 de cadre didactice dezvoltă acest program în lumea întreagă.

În decursul acestor ani școala a desfășurat diverse activități( ecologizări, campanii de conștientizare a 
poluării,colectare maculatură, planatare de puieți) și s-a implicat în mai multe consursuri și parteneriate.

În parteneriat cu Sistemul de Gospodărire a Apelor Neamț școala noatră desfășoară, pe data de 22 
martie, de Ziua Mondială Apei concursul cu același nume. Tema acestui concurs este data de sloganul folosit 
de ONU pentru sărbătorirea din acel an . În 2019 sloganul ales a fost „Nu lasă pe nimeni în urmă”. 

Ziua Mondială a Apei are drept scop să aducă în atenția publică necesitatea protejării surselor de apă. 
Conform datelor publicate de ONU, tema din 2019 este o adaptare a promisiunii făcute în Agenda instituției 
pentru 2014: progresele înregistrate în dezvoltarea durabilă trebuie să fie în beneficiul tuturor; astfel, 
Obiectivul Dezvoltării Durabile 6 (SDG 6) vizează asigurarea disponibilității și a gestionării durabile a apei 
pentru toți până în anul 2030. Mai exact, acest lucru înseamnă că nu trebuie lăsat nimeni în urmă.

În cadrul acestui concurs, elevi din clasele IX-XII, sub coordonarea doamnei profesor Fronea 
Mariana, au prezentat atât soluții proprii pentru îndeplinirea obiectivului că până în anul 2030, apa să fie 

accesibilă tuturor, cât și propiile opinii cu privire la importanța 
apei și utilizării responsabile a acesteia. 

Aici, domnul director Păvăleanu a fost cel care le-a spus 
participanților cu ce se ocupa SGA Neamț și despre o posibilă 
perspectivă de carieră în acest domeniu. Așa cum spunea 
dumnealui, Sistemul de Gospodărire a Apelor este insituția 
responsabilă de testarea calității apei. Alexandra Preutu a fost 
cea care le-a explicat tinerilor, cât de multe modalități de a 
recicla și de a polua cât mai puțin au la îndemăna.

Ceea ce i-a încântat, și probabil i-a determinat, pe elevi 
să participe au fost minunatele premii în cărți. Până la urmă, cea 
mai frumoasă și importantă formă de culturalizare este cititul. 
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 În luna mai, o dată cu venirea primăverii, Primăria Piatra Neamț 
lansează proiectul "Piatra curată". Aceasta este o campanie de ecologizare 
în care sunt implicaţi toţi cetăţenii. La această mobilizare participă 
untăţile de învăţământ din municipiul Piatra Neamț, o mare parte dintre 
ONG-urile şi cluburile sportive ce activează pe raza oraşului, precum şi 
asociaţiile de locatari. 

La sfârşitul campaniei, cea mai harnică unitate de învăţământ a 
fost premiată cu trei calculatoare de ultimă generaţie. Așadar, miza 
participării în acest proiect nu a fost doar voluntariatul și diminuarea 
efectelor poluării, ci și o șansă de a obține aparatură performantă pentru 
școala noastră. 

Elevii Colegiului Național de Infromatică, sub coordonarea 
profesorilor Fronea Mariana și Ţăbârnac Cornelia, s-au implicat activ și 
au ecologizat zona Dărmănești, dar și zona până la Spitalul Județean de 
Urgențe Neamț.

Ana-Maria Luchian, clasa a XII-a F
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